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8 صفحه
سال چهاردهم

قیمت: ۵۰۰۰ تومان

فرارسیدن سالروز ولادت امام محمد باقر)ع( مبارک باد

آگهی مناقصه 

 شرکت انبوه سازان سبزاندیشــان در نظر دارد نســبت به تهیه مصالح، انجام عملیات تکمیلی اعلام و اطفاء حریق، موارد ایمنی ابنیه و معماری و اخذ تاییدیه 

آتش نشانی 26 بلوک )559واحد( در پروژه شهید گنجی زاده شهر مجلسی استان اصفهان اقدام نماید. 

 مهلت بازدید و تحویل اسناد مناقصه تا تاریخ 1403/10/22 می باشد. 

آدرس پروژه: استان اصفهان، شهرستان مبارکه، شهر مجلسی، میدان پلیس، انتهای بلوار آزادگان )دکتر حسابی سابق( 
 شماره تماس جهت هماهنگی : 09163986118 - 09134429100 

هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
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رهبر معظم انقلاب: 
 راهبرد همیشگی 
 شهید سلیمانی 

احیای مقاومت بود

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

فراخوان مناقصه عمومی 

شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان در نظر دارد مناقصات ذیل را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
 مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس:

www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

مبلغ تضمینمبلغ برآوردموضوع مناقصهمدت
شماره فراخوان سامانه ستاد 

و شماره مناقصه

10ماه
اصلاح و توسعه شبكه فاضلاب 

۷۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ۱۴,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰در سطح منطقه چهار 
 ۲۰۰۳۰۰۱۴۳۴۰۰۰۲۰۶

۴۰۳-۴-۶9,9

6 ماه
اتصالات خطوط فرعی به لوله های جدید 
۱۴,۴۷۳,9۴9,۴9۶۷۲۳,۷۰۰,۰۰۰اصلاح شده فاضلاب در سطح منطقه ۲ 

 ۲۰۰۳۰۰۱۴۳۴۰۰۰۲۰۴
۴۰۳-۴-۲8۰,۳

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ ۱۴۰۳/۰9/۲8 می باشد.

تاریخروزساعتعنوان

۱۴۰۳/۱۰/۱9چهارشنبه۱۳:۰۰مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

۱۴۰۳/۱۱/۰۶شنبه۱۳:۰۰مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

۱۴۰۳/۱۱/۰۷ یکشنبه ۰8:۰۰زمان بازگشائی پاکتها

3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:
1-3- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، 

تلفن:8-36680030-031، اتاق )292( 
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

1-4- مرکز تماس:021-41934
2-4- دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768

5- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر اســتانها، در سایت ســامانه  )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / مناقصه گر 
موجود است.

نوبت دوم

مزایده عمومی یك مرحله ای
فراخوان آگهی مزایده فروش مازاد تولیدات انجام شده توسط مدیریت فضای 

سبز شهرداری در خزانه به تعداد تقریبی 35700 اصله نهال

عباس مرادی- شهردار نجف آباد

نوبت دوم

م الف: ۱85۱83۴

شهرداری نجف آباد در نظر دارد فراخوان آگهی مزایده فروش مازاد تولیدات انجام 

شده توسط مدیریت فضای سبز شهرداری در خزانه به تعداد تقریبی ۳۵۷۰۰ اصله 
نهال از طریق برگزاری مزایده عمومی، به افراد واجد شرایط، بر اساس قیمت پایه 
کارشناسی رسمی دادگستری و حسب مشــخصات موجود در مدارک پیوست 
مزایده به شماره سیســتمی 1003090286000003 را از طریق ســامانه تداركات 

الكترونیكی دولت برگزار نماید.
كلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشایی 
پاكت ها از طریق درگاه ســامانه تداركات الكترونیكی دولت )ســتاد( به آدرس 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
 متقاضیان شــركت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نســبت به

ثبت نام و دریافت گواهی امضــای الكترونیكی )به صورت برخــط( برای كلیه 
صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان: نوبت اول چاپ روز چهارشنبه مورخ 05/ 10/ 1403 و نوبت 

دوم چاپ روز پنجشنبه مورخ 13/ 10/ 1403

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 15/ 10/ 1403
- مهلت ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19 روز پنجشنبه مورخ 27/ 10/ 1403

- زمان بازگشایی پاكت ها: ساعت 15 روز شنبه مورخ 29/ 10/ 1403
نوع و مبلــغ تضمین شــركت در فراینــد ارجاع كار: شــركت كننــدگان باید 
مبلــغ ۷9۶/۷۵۰/۰۰۰ ریال به عنوان ســپرده شــركت در مزایــده را به صورت 
وجـــه نقـــد به حســاب ســپرده شــماره ۱۰/9۱۰۷۴۷۰/۲ یا شــماره شــبا 
IR۰۵۰۷۰۰۰۰۱۰۰۰۲۲9۱۰۷۴۷۰۰۰۲ شــهرداری نزد بانك رسالت واریز و یا معادل 
آن ضمانتنامه معتبر بانكی با اعتبار حداقل ۳ ماهه از زمان آگهی مزایده بعنوان 
ضمانت شــركت در مزایده تهیه و بارگذاری نمایند و سپس اصل ضمانتنامه و یا 
تاییدیه وصول مبلغ سپرده را قبل از بازگشایی پیشنهادات به واحد امورقراردادهای 

شهرداری مركزی نجف آباد ارسال نمایند.
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه: نجف آباد خیابان امام خمینی) ره (، شهرداری 

مركزی كدپستی 14661-85146 تلفن 031-42640041-3
مشــخصات شــهرداری: شناســه ملــی: 14000277378 كــد اقتصــادی: 

411443717316 شماره ثبت: 0900544

زاینده رود را دنبال کنید

مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان خبرداد؛  

کاهش فرزندآوری در اصفهان در بازه 7 ساله اخیر
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لزوم تأمین امنیت و ثبات برای جذب 
سرمایه گذاری خارجی در استان اصفهان

 پناهگاهِ بی پناه ! 
 خشکسالی سبب کاهش جمعیت آهوی ایرانی در »موته« اصفهان شده است 

کمبود آب به 
معضل ملی 

تبدیل شده است

ورود ۵۰ تاکسی برقی 
 به شهر اصفهان 
تا ۲ هفته آینده

نیاز فوری اصفهان به 
 AB گروه های خونی

منفی و A مثبت
مشکلات باغداران سمیرمی یکی دوتا نیست

سیبی که صورتش رو سرخ نگه داشته!
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3

رنا
 ای

س:
عک

پنج سال از فراق فرمانده گذشت؛
تو نه آنی که توان کرد فراموش تو را

نمی دانیم برای دست بریده ات روضه ابوالفضل العباس بخوانیم، یا برای 
پیکر پاره پاره ات روضه علــی اکبر بخوانیم، یا برای غــم هجران رهبرمان 
روضه مالک، یا به یاد محاســن ســفیدت روضه حبیب ســر دهیم، یا از 

شهادتت در غربت و دوری ناله سر دهیم. ای سردار 
ایرانی ها، حاج قاسم سلیمانی! داغ دوری ات 
آنقدر سنگین بود و هست که هرگز توانِ از میان 
برداشــتن آن را نخواهیم داشــت. در پنجمین 
سالگرد آسمانی شدنتان، خواستیم بگوییم هیچ 

وقت از خاطرمان نمی رویــد. جایتان خیلی 
خالی است ســردار. دلتنگتان هستیم. ما 
هنوز فکر می کنیم رفته اید نفسی تازه کنید 

و برگردید...



پنجشنبه ۱۳ دی ۱۴۰۳ / ۱ رجب  ۱۴۴۶ / ۲ ژانویه  ۲۰۲۵ / شماره ۴۲۶۷

 سرپرست فرمانداری کاشان:

استعلامی از کاشان برای معدن نمی شود
سرپرست فرمانداری کاشان ضمن تأکید بر لزوم اصلاح رویه حوزه معادن، گفت: هیچ استعلامی 

از کاشان برای معدن نمی شود. 
به گزارش خبرگزاری» تسنیم«، مجتبی 
راعی در نشست خبری با اصحاب رسانه 
ضمن تقدیــر از تلاش خبرنــگاران در 
انعکاس عملکرد دســتگاها و مســائل 
شهری اظهار کرد: شهرستان کاشان یکی 
از شهرســتان های خاص در حوزه های 
مختلف اســت و از ابتدای مســئولیت 
اطلاعاتی را از دستگاه  های مختلف کسب 
کردیم. وی با اشاره به حواشی مختلف 
کاشان افزود: این حواشی برای پیشبرد 

اهداف لطماتی را وارد کرد اما بنای ما از ابتدای مسئولیت کار است و واقعاً این موضوع ضروری است 
چراکه حجم کار بالا است و لازم است وقت زیادی را برای رسیدگی به امور صرف کنیم. 

سرپرست فرمانداری شهرستان کاشان با بیان اینکه معتقد هستیم آیین نظام و دولت برآمده از رأی 
دولت است، خاطرنشان کرد: در بحث معادن در بررسی اولیه فعالیت بیش از 100 معدن در کاشان 
عنوان شد و خساراتی نیز وارد شده در حالی که هیچ استعلامی از منطقه گرفته نمی شود و از قانون 

معادن استفاده می شود و از این رو به دنبال اصلاح این موضوع هستیم.
وی با بیان اینکه آنچه از سوی معادن برای توسعه زیرساخت های کاشان هزینه نمی شود، مطابق 
قانون نیســت، گفت: این موضوع را به صورت جدی پیگیری می کنیم و تا رســیدن به نتیجه تمام 

تلاش خود را به کار گرفتیم.
راعی ضمن تأکید بر ســاماندهی رودخانه های شهرستان کاشــان تصریح کرد: برای این موضوع 
ساماندهی صورت گرفته است و 50 میلیارد تومان اعتبار در این زمینه تخصیص داده شده است و در 

این راستا صدور اسناد حریم و بستر رودخانه های کاشان در دستور کار قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه دانشــگاه علوم پزشکی کاشــان حدود یک هزار میلیارد تومان بدهی دارد، تأکید 
کرد: ما باید از ظرفیت بخش خصوصی در حوزه سلامت و از تمامی ظرفیت ها به ویژه خیران در این 

حوزه استفاده کنیم.
سرپرست فرمانداری شهرستان کاشان ضمن اشاره به اختصاص یک هزار میلیارد تومان اعتبار ویژه 
بهسازی آسفالت محور امیرکبیر افزود: ســومین اکیپ در این محور برای بهسازی آسفالت فعال 

است و در هر زمان که شرایط جوی مساعد باشد فعالیت این اکیپ ها نیز انجام می شود.
وی ضمن اشاره به ظرفیت های خوب کاشان در حوزه بانوان خاطرنشان کرد: نشست های مختلفی 
در حوزه بانوان داشتیم و فرمانداری شهرستان کاشان تمام تلاش خود را برای حمایت از حوزه بانوان 

و تسهیل امور حوزه بانوان به کار می گیرد.
راعی با بیان اینکه یکی از اولویت های فرمانداری کاشــان حوزه گردشــگری است، گفت: یکی از 
راهکارها در این حوزه ایجاد تشکل های مردم نهاد حوزه گردشگری است تا زیرساخت های این حوزه 

با توجه به شرایط ویژه این منطقه در حوزه گردشگری توسعه پیدا کند.
وی ضمن اشــاره به دغدغه واحدهای تولیدی کاشــان تصریح کرد: نیروی کارگری ساده یکی از 
دغدغه های واحدهای تولیدی شهرســتان کاشــان اســت به نحوی که واحدهای تولیدی نیاز به 

نیروهای کارگری دارند و این موضوع دغدغه هایی را برای صاحبان صنایع ایجاد کرده است.
سرپرست فرمانداری شهرستان کاشــان با بیان اینکه در حوزه ورزش عدم تغییرات محسوس در 
این حوزه به دلیل عدم اعتبارات تخصیص یافته به این حوزه است، تأکید کرد: از آنجا که اعتبارات 

حوزه ورزش در حداقل قرار دارد امکان توسعه زیرساخت های ورزشی به نحو مطلوب وجود ندارد.

این روز ها هوای آلوده کاشان مشکلاتی را برای شهروندان به وجود آورده 
و موجب گلایه آنان شده است.

به گزارش خبرگــزاری »تســنیم«، آلودگی هوا در ایــن روزها یکی از 
معضلات کاشــان اســت، به نحوی که در برخی از ایام این آلودگی در 
منطقه کاشان از برخی کلان شهرهای کشــور نظیر تهران و اصفهان نیز 

بالاتر بوده است.
این شــرایط باعث می شــود تا گروه های حســاس به ویژه کودکان، 
سالمندان، مادران باردار، افراد دارای بیماری زمینه ای و سایر افراد در 
این گروه با مشکلاتی رو به رو شوند و دغدغه هایی را برای آنان به دنبال 

داشته باشد.
اگر چه باید برای مشکل آلودگی در شهرســتان کاشان راهکار اساسی 
پیش بینی و اجرا شود، اما می توان با انجام اقداماتی از آسیب رسیدن به 
گروه های حساس جلوگیری شود که یکی از این گروه ها دانش آموزان 
در مقاطع مختلف تحصیلی هســتند. این موضوع متأسفانه با وجود 
تعطیلی مقاطع تحصیلی شــهرهای اطراف شهرســتان کاشــان اما 
در کاشــان اجرا نمی شــود و این موضوع گلایه هایی را بــرای والدین 
دانش آموزان به وجود آورده اســت به نحوی که معتقد هستند شرایط 
هوا به گونه ای اســت که دانش آموزان بخاطر آلودگی هوا اگر به مدرسه 

نروند، بهتر است.
دیگر شــهروندان کاشــانی نیز از این آلودگی هوا گلایه دارند؛ یکی از 
شهروندان کاشــانی در گفت وگو با خبرنگار »تســنیم«، با بیان اینکه 
60سال است که در کاشــان زندگی می کند، اظهار کرد: تا به حال چنین 

آلودگی هوایی را در کاشان در 60 سال گذشته ندیده بودم.
وی با بیان اینکه دلیــل آلودگی را دقیقاً نمی دانیــم، افزود: بعضی ها 
می گویند بخاطر مازوت ســوزی صورت گرفته توسط برخی از واحدها 
شــاهد چنین آلودگی هســتیم و برخی دیگر دلایل دیگــری را برای 
آلودگی هوا در کاشان عنوان می کنند. یکی دیگر از شهروندان کاشانی 
در گفت وگو با خبرنگار »تسنیم« با بیان اینکه این آلودگی هوا مشکلات 
ریوی برای افــراد مختلف به ویژه کودکان به وجود آورده اســت، اظهار 
کرد: اکثر مردم بیمار می شوند و بیمارستان بهشتی از بستری بیماران 

مختلف پر شده است. وی با بیان اینکه قبلًا کوه های اطراف کاشان به 
راحتی قابل رؤیت بود، افزود: متأسفانه بر اثر این آلودگی هوا آثاری از 
کوه های اطراف کاشان نیست و نمی توانیم این کوه ها را ببینیم، چرا که 

هوا آلوده است و آلودگی مانع از رؤیت آنان می شود.
یکی از آثار ســوء آلودگی هوا شــیوع بیماری های تنفسی نظیر تنگی 
نفس، درگیر شدن ریه و مشکلات و تبعات دیگر است و همین موضوع 
به بخش درمان منطقه کاشان فشار مضاعف وارد می کند و از سوی دیگر 
نیز مشکلات جسمانی برای شهروندان به وجود می آورد. همین موضوع 
باعث می شــود تا علاوه بر تحمیل بیماری های مختلف به شهروندان، 
هزینه های اجباری ویزیت پزشک، خرید دارو و سایر موضوعات نیز در 
این شرایط خاص اقتصادی به شهروندان تحمیل شود در حالی که باید 

برای این مهم تصمیم اساسی اتخاذ شود.
یکی دیگر از شهروندان کاشانی در گفت وگو با خبرنگار »تسنیم« با بیان 
اینکه یکی از دلایل آلودگی می تواند ازدحام خودروها و شلوغی معابر 
باشد، گفت: بر اساس شــنیده ها یکی از آلودگی های هوا بهره  برداری 
بیش از احد از معادن اطراف کاشان و ایجاد آلودگی توسط این واحدها 
اســت. وی با بیان اینکه کمبود فضای سبز شــهری نیز یکی از دلایل 
آلودگی هوا می تواند باشــد، افزود: مســئولان باید برای این آلودگی 
 هوا فکری داشــته باشــند، چرا که در این ایام از جملــه گروه هایی که 

آسیب می بینند، دانش آموزان هستند.
این موضوع در حالی است که بخشــی از دلایلی آلودگی در شهرستان 
کاشان به خشکســالی های این منطقه نیز برمی گردد و یکی از دلایلی 
که باعث بروز آلودگی هوا شده خشکسالی هایی است که در سال های 

گذشته تاکنون این منطقه به خود دیده است.
رئیس اداره هواشناســی شهرســتان کاشــان در گفت وگو با خبرنگار 
»تسنیم« نیز ضمن اشاره به آلودگی هوای منطقه کاشان، تصریح کرد: 
یکی از دلایل شدت آلودگی و مشاهده این آلودگی ها در منطقه کاشان 
بخاطر خشکســالی و عدم رطوبت کافی خاک در مناطق کاشان است 
و با توجه به این وضعیت که شــدت آن در آینده بیشــتر می شود، باید 
اقدامات مؤثری صورت پذیرد. عباس ارغوانی با اشــاره به اقدامات در 
راستای بهبود خشکسالی و وضعیت فعلی منابع آبی تأکید کرد: یکی 
از اقدامات مؤثر در راســتای بهبود وضعیت فعلی منطقه کاشان تغییر 
الگوی کشــت و عدم کشــت و کار محصولات آبر، عدم استقرار صنایع 
آب بر و مدیریت منابع آبی اســت. وی با بیان اینکه کشت محصولاتی 
نظیر طالبی در منطقه کاشان با توجه به مصرف بالای آب توجیهی ندارد، 
خاطرنشان کرد: کشاورزان در این زمینه لازم است به تغییر الگوی کشت 

روی بیاورند و روش های نوین در کشاورزی را به کارگیری کنند. وی با 
بیان اینکه بر اساس بارندگی ها نسبت به مشابه سال گذشته 60 درصد 
و نسبت به بلندمدت 85 درصد کاهش بارندگی داشتیم، افزود: منطقه 
کاشان 100 درصد دچار خشکسالی شــده است، به نحوی که 80 درصد 
منطقه دچار خشکسالی بسیار شدید، 17.5 درصد خشکسالی شدید و 

2.5 درصد دچار خشکسالی متوسط شده است.
یکی از راهکارهای موقت برای کاهش آلودگی هوا تعطیلی های موقت 
است که این موضوع شرایطی دارد که خبرنگار »تسنیم« این موضوع را 
از مهدی دلاوری، معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی کاشان جویا 

شد و وی در این زمینه مطالبی را عنوان کرد.
مهدی دلاوری در گفت وگو با خبرنگار »تسنیم« در خصوص تشخیص 
 و اعلام شــرایط اضطرار آلودگی هوا توســط دانشــگاه علوم پزشکی، 
اظهار کرد: نیاز اســت که اداره هواشناسی شهرســتان کاشان حداقل 
96ســاعت قبل از وقوع شرایط پایدار جوی هشــدار لازم را به معاونت 
بهداشــت اعلام کنــد. وی افزود: دانشــگاه علوم پزشــکی کاشــان 
موظف اســت بلافاصلــه و در مدت حداکثر 12 ســاعت بعــد از اعلام 
 اداره هواشناسی این شهرســتان در صورتی که شــاخص کیفیت هوا 
بین100 تا 150 یعنی ناسالم برای گروه های حساس باشد، درخواست 

تشکیل کارگروه شرایط اضطرار کند. 
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشــکی کاشان خاطرنشان کرد: برای 
تشکیل این کارگروه علاوه بر شــرایط اعلامی بر اساس اعلام اداره کل 
هواشناســی وضعیت پایداری جو بیش از 48 ســاعت باید باشد و یا 
زمانی که شــاخص کیفیت هوا بالاتر از 150 یعنی ناســالم برای عموم 
جامعه گزارش شــود. وی با بیان اینکه طبق بند ب مــاده 3 آیین نامه 
کارگروه به دبیری اداره محیط زیســت موظف است بلافاصله تشکیل 
جلسه دهد، گفت: با تشکیل جلسه تصمیمات لازم با اولویت پیشگیری 
از شــرایط اضطرار به منظور حفظ سلامت انســان و محیط زیست در 

چارچوب دستورالعمل ابلاغی وزیر کشور اتخاذ و اعلام می شود.
دلاوری تصریح کرد: آخرین درخواست کتبی معاونت بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی جهت تشکیل کارگروه در تاریخ 21 آذر بوده است و جلسه 
مذکور توسط فرمانداری ویژه شهرســتان کاشان و دبیری اداره محیط 

زیست تشکیل و تصمیمات لازم در این کارگروه اتخاذ شده است.
 وی با بیان اینکه شــرایط لازم در روزهای اخیر در شهرســتان کاشان 
برقرار نبوده اســت، تأکید کرد: با توجه به برقرار بودن شرایط بلافاصله 
جلسه مذکور تشــکل و تصمیمات مقتضی اتخاذ و به مراجع مربوطه 

جهت اجرا ارسال می شود.

رئیس اداره بیمه ســلامت شهرستان سمیرم گفت: 
بالغ بر 51 هزار نفر در شهرستان سمیرم تحت پوشش 

بیمه سلامت هستند. 
مرتضی ســالک در گفت وگو با »ایمنــا« اظهار کرد: 
جمعیت تحت پوشــش بیمــه درمانــی اداره بیمه 
سلامت شهرســتان ســمیرم بالغ بر 51 هزار نفر در 
قالب چهار صندوق )کارکنان دولت، ســایر اقشــار، 
روســتاییان و ســلامت همگانی ایرانیان( هستند 
که بیشترین ســهم از این تعداد )غالب بر 35 هزار 
نفر( مربوط به صندوق روستاییان است. وی افزود: 
با توجــه به انجام طرح پزشــک خانواده روســتا و 
شهرهای زیر 20 هزار نفر که توسط شبکه بهداشت و 
درمان شهرســتان به عنوان مجری، خرید خدمات، 

نظارت و پایش بر حسن انجام کار توسط کارشناسان 
ســازمان بیمــه ســلامت، گام بلندی در راســتای 
پیشــگیری و درمان بیماری ها و ترویج بهداشت و 
سلامت جامعه ساکن روســتا برداشته شده است. 
رئیس اداره بیمه سلامت شهرستان سمیرم تصریح 
کرد: لازم به ذکر است که کلیه روستاییان و ساکنین 
شــهرهای زیر20 هزار نفر فاقد بیمه درمانی، توسط 
سازمان بیمه سلامت به صورت رایگان تحت پوشش 
بیمه قرار دارند. سالک خاطرنشــان کرد: با توجه به 
طرف قرارداد بودن تمام مراکــز درمانی خصوصی و 
دولتی )بیمارســتان، درمانگاه، مطب، پا را کلینیک 
و …( با سازمان بیمه ســلامت، نظارت و پایش بر 
حســن انجام خدمات مطلوب به بیمه شــده های 

تحت پوشش این سازمان به صورت مستمر در حال 
اجرا اســت. وی گفت: رایگان شدن حق بیمه درمان 
دهک های درآمدی یک تا 5 و تخفیــف ویژه برای 
دهک های 6 تا 9، تأسیس صندوق حمایت از بیماران 
صعب العلاج، پوشــش بیمه ای هزینه های درمانی 
نازایی و ناباروری، پرداخت بــه روز و بدون تأخیر به 
مراکز طرف قرارداد، رایگان کردن هزینه های درمان 
کودکان زیر هفت سال در بیمارستان های دولتی از 

دیگر خدمات بیمه سلامت است.

رئیس اداره بیمه سلامت شهرستان سمیرم:

۵۱ هزار نفر در سمیرم زیر چتر بیمه سلامت هستند

مدیر آموزش و پرورش شهرستان سمیرم گفت: لوازم ورزشی و تجهیزات تمرینی با هزینه ای بالغ بر 1/5میلیارد ریال به 165 مدرسه این شهرستان اهدا شد.
رضا امیری پور در گفت وگو با »ایمنا« اظهار کرد: توزیع لوازم ورزشی در بین 165 مدرسه در سمیرم، به منظور ارتقای سطح فعالیت های ورزشی در مدارس و با هدف 
فراهم کردن امکانات لازم برای دانش آموزان، برای ایجاد فضاهای مناسب جهت فعالیت های ورزشی انجام شده است. وی افزود: این اقدام به عنوان گام مهمی 

در راستای توسعه و تقویت ورزش دانش آموزی و تشویق جوانان به فعالیت های ورزشی انجام شده است. 
مدیر آموزش و پرورش شهرستان سمیرم تصریح کرد: این لوازم ورزشی شامل توپ های فوتبال، والیبال و تجهیزات تمرینی با هزینه ای بالغ بر 1/5 میلیارد ریال 
به 165 مدرسه این شهرستان اهدا شد. امیری پور خاطرنشان کرد: توسعه و افزایش سطح ورزش بین دانش آموزان باعث ایجاد شادی و نشاط بین دانش آموزان، 
بهبود سلامت جسمی و روحی دانش آموزان می شود و به تقویت روحیه و همکاری گروهی در میان آنان نیز کمک خواهد کرد. وی ضمن قدردانی از پیگیری های 
نماینده مردم شهرستان سمیرم در مجلس شورای اسلامی اذعان کرد: توزیع لوازم ورزشی نشــان دهنده عزم جدی کشور برای توجه به جوانان و ایجاد شرایط 

مناسب برای رشد و شکوفایی هرچه بیشتر آنان است.

خبر روزتوزیع لوازم ورزشی بین ۱۶۵ مدرسه در سمیرم

عکس خبر

 افزایش ۳ برابری 
 تولید نهال در 

نهالستان فلاورجان
تولید نهال در بزرگ ترین نهالستان 
دولتی استان اصفهان در شهرستان 
فلاورجان سه برابر بیشتر شده است. 
در راستای اجرای طرح ملی کاشت 
یک میلیــارد درخت، میــزان تولید 
نهال در 9 ماهه امسال به بیش از یک 
میلیون و 630 هزار اصله رســیده که 
نشان دهنده رشد سه برابری است.

آزادسازی ۲۰۹ میلیارد ریالی اراضی ملی در کاشان
رئیس اداره راه و شهرسازی کاشان از آزادسازی 209میلیارد ریالی اراضی ملی در کاشان خبر داد.

مجتبی آراسته در گفت وگو با »تسنیم«  ضمن اشــاره به اجرای حکم قضایی مبنی بر قلع و قمع و 
خلع ید واقع در شهر کاشان اظهار کرد: این 
اجرای حکم در بلوار شهیدان بدیعی تحت 
پلاک 10.550 در مالکیت دولت جمهوری 
اســلامی انجام شــد. وی با بیان اینکه 
این آزادسازی به متراژ 186 متر مربع به 
ارزش 9 میلیارد و 300 میلیون ریال انجام 
شد، افزود: در اقدام دیگر اجرای دو مورد 
حکم قضایــی مبنی برخلع یــد و قلع و 
قمع از پلاک 112.176 واقع در بلوار الهیه 
شهر کاشان انجام شد. معاون مدیرکل و 
رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان کاشان با بیان اینکه این اجرای حکم به متراژ 2000مترمربع 
به ارزش 200 میلیارد ریال به نام انجام شد، خاطرنشان کرد: مأموران یگان حفاظت راه و شهرسازی 
شهرستان کاشان در راستای صیانت از اراضی ملی تمام تلاش خود را به کار گرفته اند. وی در بخش 
دیگری از ســخنان خود از اجرای 5000 میلیارد تومان پروژه های در دست اقدام شهرستان کاشان 
گفت: این پروژه ها در حوزه مسکن و زمین و همچنین پروژه های عمرانی شهرستان کاشان است 

که در حال اجرا است.
آراسته تصریح کرد: پروژه های پل راوند، باند دوم کاشان-برزک-ورکان، 40 هکتاری و 196 هکتاری 
فاز دوم نهضت ملی مســکن، دسترســی بلوار امام رضا)ع( به بلوار امام خامنه ای، 800 هکتاری 

پیشنهادی شهر مسکونی کاشان و 530 هکتاری مشارکت با فتح المبین از جمله پروژه ها است.
وی تأکید کرد: اتصال محور کاشان ـ قمصر به آزادراه اصفهان، کمربندی سردار شهید کریمی طاهری، 
اجرای دهانه دوم پل جاده کاشان ـ نوش آباد، محور قدیم کاشان ـ قم و باند دوم کاشان ـ بادرود ـ 

اردستان نیز از دیگر پروژه ها ست.

مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استان اصفهان خبرداد

اختصاص ۲۱هزار تن قیر به شهرهای استان اصفهان
 مدیرکل دفتر امور شــهری و شــوراهای اســتان اصفهان از اختصاص 21 هزار تن قیر به شهرهای 

استان اصفهان خبر داد. 
مسعود منتظری در گفت وگو با »تســنیم« اظهار کرد: با توجه به تأکیدات استاندار اصفهان جهت 
پیگیری امور شهری و مشکلات شهری استان اصفهان با پیگیری صورت گرفته سهمیه 21 هزار تن 
قیر به شهرهای استان اصفهان محقق شد. وی با بیان اینکه این سهمیه به زودی به شهرهای استان 
اصفهان اختصاص پیدا خواهدکرد، افزود: با توجه به گستردگی معابر شهری استان اصفهان تلاش 

می کنیم معابر شهری این استان روکش جدید آسفالت را داشته باشند. 
مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استان اصفهان با بیان اینکه این سهمیه قیر جزو مرحله اول از 
تخصیص قیر است، خاطرنشان کرد: امیدواریم با جذب قیر در مراحل بعدی استان اصفهان زمینه 

بهبود کیفیت آسفالت معابر در سطح شهری استان اصفهان را فراهم کنیم. 
منتظری ضمن اشــاره به نزدیک بودن ایام نوروز گفت: این ایام فرصتی بسیار خوبی برای توسعه 
استان اصفهان و همگرایی بین شهرداری است و بر این اساس ستاد نوروزی را در حوزه دفتر شهری 
در سطح اســتان اصفهان برگزار خواهیم کرد. مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استان اصفهان 
ضمن تأکید بر پهنه بندی شهرســتان های اســتان اصفهان تصریح کرد: این پهنه بندی در برخی از 
مناطق استان اصفهان انجام شده است و در شهرستان کاشان نیز این مهم به زودی محقق می شود 

و پهنه بندی نیز در این شهرستان انجام می شود.

با مسئولان

سرپرست فرمانداری تیران و کرون:

دانش آموزان معلول از 
حمل و نقل رایگان در تیران 

استفاده می کنند
سرپرست فرمانداری شهرستان تیران و کرون 
گفــت: دانش آموزان معلول این شهرســتان 
از حمل و نقل رایگان درون شــهری استفاده 
می کنند. به گزارش »ایمنا«، محمد ساعدفر در 
کارگروه مناسب سازی معابر و اماکن عمومی 
شهرســتان تیران و کرون اظهار کرد: مسئولان 
دستگاه های اداری در اجرای قوانین حمایتی 
معلولان و جانبازان ظرفیت های بخش دولتی 
خصوصی را مورد استفاده قرار دهند. وی افزود: 
اجرای قوانین مربوط این قشــر ضرورت دارد 
که از جمله آن ارائه خدمات رایگان حمل و نقل 
است که با کمک شهرداری های این شهرستان 
این قانون اجرایــی و باید دامنــه فعالیت ها 
گســترش پیدا کند. سرپرســت فرمانداری 
شهرستان تیران و کرون  افزود: دانش آموزان و 
دانشجویان معلول باید از خدمات رایگان بهره 
مند شوند که این خدمت توسط شهرداری ها 
در حال انجام است. ساعدفر به مناسب سازی 
ادارات و نهادهای عمومی اشاره کرد و گفت: در 
ساخت و سازهای جدید مناسب سازی برای 
افراد دارای معلولیت مورد توجه قرار گیرد و در 
ساختمان قدیمی با رعایت دستورالعمل های 

ابلاغی مناسب سازی انجام شود. 
رئیس اداره بهزیســتی شهرســتان تیران و 
کرون نیز با اشاره به تشکیل جلسات کارگروه 
مناسب ســازی معابــر و اماکــن عمومی و 
نظارت های این سازمان گفت: ادارات و اماکن 
عمومی در این خصوص همکاری داشته اند و 
مشکلات مالی و سازه های ساختمانی گاهی 
سرعت این کار را کاهش داده است. حمیدرضا 
خاکی با بیان اینکــه در حال حاضر 35 درصد 
از مناســب ســازی ها صورت گرفتــه، افزود: 
این روند با همکاری مدیــران ادارات و اجرای 
پروژه های عمرانی به 50 درصد می رسد.خاکی 
به مناسب سازی در مراکز خدمات رفاهی بین 
راهی اشاره کرد و گفت: در این مراکز باید اصول 
مناسب سازی جهت استفاده از خدمات افراد 

معلول و جانباز مورد توجه قرار گیرد.

اخبار

عکس: ایرنا

استان

آلودگی هوا نفس کاشان را به شماره انداخت

بیسابقـه!



مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه تأکید کرد

 توسعه گردشگری؛ کلید تحقق اقتصاد مقاومتی 
در  استان اصفهان

مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه تأکید کرد که توسعه گردشگری در اصفهان نقش 
بســزایی در تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی این اســتان دارد.  به گزارش خبرنگار »مهر«، علی چگنی در 

حاشیه نشســت با معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری اصفهان، به برگزاری 
اجلاس حلال در این اســتان اشاره کرد و 
گفت: اصفهــان به عنوان اســتان معین و 
مرکز برگزاری اجلاس هــای بین المللی، 
به واســطه ظرفیت های بالقــوه و بالفعل 
خود در زمینــه تولید مواد غذایــی، دارو و 
اشتغال زایی، به عنوان میزبان این اجلاس 
انتخاب شده است.  وی افزود: این اجلاس 

با حضــور مقامات خارجی به صــورت حضوری و مجــازی و همچنین دبیرکل جهانی حلال برگزار شــد 
و تصمیمات خوبــی برای برنــد اصفهان به منظور برگزاری ســالانه ایــن اجلاس اتخاذ شــد. مدیرکل 
دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه با اشــاره به ظرفیت های استان اصفهان در زمینه اقتصاد 
مقاومتی، گفت: اقتصاد مقاومتی به معنای تاب آوری در برابر چالش هاســت و اصفهان دارای بیشترین 
ظرفیت در حوزه گردشــگری اســت که صنعتی کم هزینه، اشــتغال زا و پردرآمد محســوب می شــود و 
می تواند به تحقق اقتصــاد مقاومتی کمک کند. وی همچنین به ظرفیت های گردشــگری ســلامت در 
 اصفهان اشــاره کرد و گفت: قیمت های ما در ســطح جهانی قابل رقابت اســت و کیفیت خدمات ما در 
سطح منطقه کم نظیر است.  مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه با بیان اینکه مدیریت 
استان اصفهان اهتمام زیادی به رونق گردشگری دارد، افزود: استاندار اصفهان علاقه و همت بسیاری برای 
توسعه گردشگری در این استان دارد. چگنی به برگزاری کارگروه تسهیل در اصفهان اشاره کرد و گفت: تشکیل 
جلسات مسئله محوری برای رفع موانع تولید در استان، نشانه ای از پیشرفت است و امیدواریم شاهد تعالی 
این موضوع باشیم. مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه همچنین ابراز امیدواری کرد که 
اصفهان در حوزه پیوست اقتصاد و فرهنگ پیشرفت کند و با اولویت قرار دادن هوش مصنوعی و گردشگری، 

شاهد افزایش تجارت و مسافر در این استان باشیم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان عنوان کرد

 لزوم تأمین امنیت و ثبات برای جذب سرمایه گذاری خارجی 
در استان اصفهان

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان تأکید کرد که برای جذب سرمایه گذاران خارجی، باید 
امنیت و ثبات اقتصادی در این استان فراهم شود.  به گزارش خبرنگار »مهر«، محمود حقیقت سرشت در 
حاشیه نشست با مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه، به اهمیت اقتصاد مقاومتی به 
عنوان یکی از توصیه های رهبر معظم انقلاب اشاره کرد و گفت: ویژگی های اقتصاد مقاومتی باید مورد بررسی 
قرار گیرد و به سمت آن حرکت کنیم. وی افزود: اهلیت سرمایه گذاری یکی از ویژگی های کلیدی اقتصاد 
مقاومتی است.  معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان افزود: اگر سرمایه گذار اهلیت لازم را 
نداشته باشد، نمی تواند در برابر چالش ها ایستادگی کند و ممکن است از بازار خارج شود. حقیقت سرشت 
همچنین به برگزاری کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در استان اصفهان اشاره کرد و گفت: در این کارگروه، 
آثار بلندمدت تصمیمات خود را بررسی می کنیم تا از ایجاد ناترازی در عملکرد دستگاه های اجرایی جلوگیری 
کنیم. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان در پایان بر لزوم رفع موانع سرمایه گذاری خارجی 

تأکید کرد و گفت: تأمین امنیت و ثبات اقتصادی برای سرمایه گذاران خارجی از اولویت های ماست.

مشکلات باغداران سمیرمی یکی دوتا نیست

سیبی که صورتش رو سرخ نگه داشته!

اساس اقتصاد شهرستان سمیرم در گذشته و حال به علت وضعیت جغرافیایی و اقلیمی بر پایه کشاورزی بوده 
است و این شهرستان قطب باغبانی استان اصفهان به شمار می رود.

به گزارش »ایمنا«، سیب درختی یکی از مهم ترین محصولات باغی شهرستان سمیرم است، به نحوی که می توان 
گفت اقتصاد منطقه متکی به تولید این محصول است و عوامل اقلیمی و موقعیت جغرافیایی یکی از مهم ترین 
عوامل تولید محسوب می شود. سیب درختی یکی از مهم ترین میوه های مناطق سردسیری و معتدل است و 
میوه تازه و فراورده های آن بزرگ ترین تجارت جهانی را در میان میوه های باغی دارد. وسعت باغات شهرستان 
سمیرم ۲۲ هزار هکتار اســت که ۱۸ هزار و ۵۰۰ هکتار آن سیب درختی اســت و این شهرستان قطب باغبانی 
استان اصفهان به شمار می رود؛ سمیرم در طول یک سال ۵۰ هزار تن سیب را به کشورهای هندوستان، سودان، 

سومالی، شمال آفریقا و کشورهای حوزه خلیج فارس صادر می کند.
از مشکلات طبیعی و اقلیمی بخش کشاورزی، عوامل طبیعی همچون سرمازدگی، گرمازدگی، طوفان و سیل 
است که در سال جاری و همزمان با برداشت سیب درختی فعالیت سامانه ناپایدار جوی، وزش تندباد و طوفان 
لحظه ای با سرعت ۱۲۰ کیلومتر بر ساعت به بیش از ۳۰۰۰ هکتار از باغات سیب سمیرم به ویژه در بخش پادنای 

علیا خسارت وارد کرد.

سمیرم قطب باغداری جنوب اصفهان
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان سمیرم با بیان اینکه برداشت سیب درختی سمیرم در دو مرحله انجام می شود، 
به خبرنگار»ایمنا« می گوید: برداشت سیب گلاب از خرداد آغاز می شود و تا اواسط مرداد ادامه پیدا می کند، 
 برداشت سیب پاییزه نیز که شامل ســیب رد و گلدن می شود از اواخر شهریور آغاز می شــود و تا اواسط آبان 

ادامه پیدا می کند. 
سیداحمد واعظی می افزاید: این محصول در بیشتر مناطق شهرستان سمیرم به دلیل زودرسی و استفاده از 

منابع آبی اول فصل، نسبت به ارقام رد و گلدن کمتر با تنش آبی روبه رو شده است. سرپرست جهاد کشاورزی 
سمیرم تصریح می کند: باغداران ســمیرمی از ۱۰۰۰ هکتار باغ ، ۱۵ هزار تن ســیب گلاب برداشت و روانه بازار 

می کنند که این میزان نسبت به سال گذشته تا حدودی افزایش داشته است.
 واعظی عنوان می کند: در ســال جاری ســیب گلاب با قیمت ۴۰ تا ۱۰۰ هــزار تومان در میادیــن میوه و ۱۰ تا

۳۰ هزار تومان بسته به کیفیت و زمان برداشت سیب در باغات به فروش می رسد که سال گذشته به مبلغ ۲۰ تا 
۳۰ هزار تومان در میادین و ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان در باغات به فروش می رسید.

وی تصریح می کند: در سال جاری حدود ۲۰۰ هزار تن سیب پاییزه شــامل ارقام مختلف رد و گلدن از باغات 
سمیرم برداشت شد که نسبت به سال گذشته تفاوت چندانی نداشته، اما به دلیل تنش آبی و گرمای تابستان 
مقدار سیب درجه ۳ بیشتر از سال گذشته و حدود ۲۰ درصد بوده اســت که البته سیب درجه ۳ راهی صنعت 

فرآوری می شود و از کل مقدار تولید ۶۰ درصد سیب درجه ۲ و ۲۰ درصد سیب درجه یک و ممتاز است.
 سرپرست جهاد کشاورزی ســمیرم اضافه می کند: تنش گرمایی شدید تابستان ســال گذشته و تنش آبی 

سبب شد که درصد سیب ضایعاتی، صنعتی و درجه ۲ افزایش پیدا کند.
واعظی اضافه می کند: طی برآورد صورت گرفته از ۲۰۰ هزار تن ســیب تولیدی تاکنــون، حدود ۵۰ هزار تن به 
کشــورهای هدف صادر و ۱۵ درصد از کل تولید برای مصارف تازه خوری روانه میادین میوه و تره بار می شــود 
و باقیمانده نیز در سردخانه های سمیرم، استان و کشور برای فصل زمســتان و عید ذخیره سازی و روانه بازار 
می شود. وی می گوید: در سال جاری برخی باغداران، سیب درجه یک باغات خود را تحویل سورتینگ و انبار 
بازرگانی ارجمندی با قیمت تعیین شده ۱۴ هزار تومان و سیب درجه دو را با قیمت 7۰۰۰هزار تومان می دادند 
که مجموع ظرفیت سردخانه های سمیرم حدود ۹۰ هزار تن اســت و در این فصل برای انجام امور برداشت و 

جمع آوری محصول سیب درختی بیش از ۱۵ هزار کارگر در روز از چند استان کشور مشغول فعالیت هستند.

مشکلات باغداران سمیرمی یکی دوتا نیست
کیارش سامی، کارشناس تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی سمیرم مشکلات اصلی باغداران را هزینه های بالای 
نهاده های تولید از جمله کود و سم، دریافت نشدن تسهیلات و اعتبارات دولتی می داند و به خبرنگار »ایمنا« 

می گوید: نظارت بر افزایش قیمت نهاده ها باید بیش از بیش انجام شود.
وی ادامه می دهد: جهاد کشاورزی یک نهاد خدماتی هست و تا زمانی که سرمایه و اعتبارات لازم در این زمینه 

وجود نداشته باشد، نمی توان کار و خدمتی شایسته این گروه زحمتکش ارائه کرد.
کارشناس تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی سمیرم خاطرنشان می کند: یکی از مشکلات تولید سیب درختی 
هزینه های بالای تولید است و باغدارانی که توانایی عرضه مستقیم سیب به میادین میوه و تره بار را ندارند، سود 

زیادی از فروش آن کسب نمی کنند.
به گزارش »ایمنا«، از جمله مشــکلاتی که کشاورزان در ســال زراعی جاری با آن روبه رو بودند، تنش گرمایی 
شدید، تنش آبی، کمبود کارگر در فصل برداشــت محصول و وقوع حوادث غیرمترقبه از جمله وزش باد شدید 
در روزهای برداشــت محصول بود که باعث ریزش حجم زیادی از ســیب تولیدی کشاورزان و ایجاد خسارت 

فراوان به محصول شد.
باغداران هر ســاله با افزایش تورم از جمله هزینه های مرحله برداشت شامل هزینه های کارگری، جمع آوری 
محصول و هزینه های مرحله داشت محصول از جمله خرید نهاده هایی مثل کود و سم روبه رو هستند که لازم 

است مورد توجه مسئولان امر قرار گیرد تا جایگاه شهرستان سمیرم در تولید سیب مرغوب حفظ شود.

معاون برنامه ریزی و توســعه ســرمایه انسانی 
شــهرداری اصفهان با بیان اینکــه تاکنون ۱۶7۵ 
نفر از شــهروندان در طرح بودجه ریزی مشارکتی 
شــهرداری اصفهان شــرکت کرده انــد و به ۶۰۰۰ 
پروژه رأی داده اند، گفت: ۱۱۱ پروژه جدید توســط 

شهروندان پیشنهاد شده است.
ســعید ابراهیمی با بیان اینکه هر ســال در نیمه 
دوم ســال، بودجه ریزی شهرداری در بخش های 
مختلف فعال می شــود، اظهار کرد: بودجه، سند 
مالی است که قرار اســت پروژه های سال آینده را 
در آن مشخص کنیم؛ این سند به شورای اسلامی 

شهر ارسال، مصوب و سپس لازم الاجرا می شود.
وی بــا بیان اینکــه در حــال حاضــر پروژه های 
پیشنهادی سال ۱۴۰۴ مشخص و تمام پروژه ها به 

تفکیک محلات و مناطق شهر اصفهان در سامانه 
www.shahreman.isfahan.ir بارگذاری شده 
است، افزود: تقاضا می کنم تمام شهروندان وارد 
این سامانه شوند و با انتخاب محل سکونت خود 
لیست پروژه های پیشنهادی را مشاهده و موافقت 

یا مخالفت خود با این پروژه ها را اعلام کنند.
معاون برنامه ریزی و توســعه ســرمایه انسانی 
شــهرداری اصفهان با اشــاره به اینکه شهروندان 
می تواننــد در قســمت ثبــت پیشــنهاد، پروژه 
پیشنهادی خود را ثبت کنند، ادامه داد: این لیست 
تا پانزدهــم دی در اختیــار حوزه هــای مختلف 
قرار می گیرد، اگــر پروژه ای تأیید شــهروندان را 
داشــت با اطمینان بیشــتری اجرا می شود و اگر 
مخالفتی وجود داشــت برای بررسی مجدد مبنا 

قرار می گیــرد، همچنین پیشــنهادهای جدید در 
کارگروه ها بررسی می شود تا در بودجه لحاظ شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای 
شهرداری اصفهان، وی با بیان اینکه شعار محوری 
بودجه ریزی مشــارکتی شهرداری »فرمان دست 
شماســت« اســت، تصریح کــرد: شــهروندان 
مهم ترین نیازهای محله خود را اعلام، پروژه های 
شــهری را اولویت بندی و برنامه هــای خود برای 

آینده شهر را مطرح کنند.
ابراهیمــی بــا بیــان اینکــه تاکنــون ۱۶7۵ نفر 
 از شــهروندان در طــرح بودجه ریزی مشــارکتی 
شــرکت کرده اند و بــه ۶۰۰۰ پــروژه رأی داده اند، 
اظهارکــرد: ۱۱۱ پروژه جدید توســط شــهروندان 

پیشنهاد شده است.

مشارکت ۱۶۷۵ نفر از شهروندان در طرح بودجه ریزی مشارکتی شهرداری اصفهان

خبر روز

عرضه لوازم خانگی میلیاردی در آنلاین شاپ های مرزی

واردات لوازم خانگی خارجی به ویژه کره ای به کشور ممنوع است ولی فروشگاه های اینترنتی و آنلاین 
شاپ های فعال در شهرهای مرزی ایران به عرضه گسترده لوازم خانگی با برندهای خارجی مشغول 
هستند. این فروشگاه ها بعضی از انواع لوازم خانگی را هم زمان با عرضه جهانی، به صورت آنلاین در 

بازار ایران به فروش می رسانند.
به گزارش خبرنگار »ایراسین«، فروشگاه های اینترنتی یا آنلاین شاپ ها به خصوص فروشگاه های 
فعال در بازارهای مــرزی مانند بانه و گناوه برای فــروش لوازم خانگی بــا برندهایی مانند ال جی، 
سامسونگ و بوش تبلیغ می کنند. واردات لوازم خانگی به کشــور ممنوع است و عرضه بسیاری از 
انواع لــوازم خانگی به خصوص با برندهای کره ای در بازارهای فیزیکی یا متوقف شــده اســت و یا 
فروشگاه داران تنها با سفارش مشــتری موجود می کنند، ولی آنلاین شاپ ها انواع مختلفی از لوازم 
خانگی خارجی را در تنوع مدل و رنگ همزمان با عرضه جهانی در بازار ایران به فروش می رسانند. با این 
حال قیمت بعضی از این اقلام به طرز باور نکردنی بالا است. یخچال از گران ترین لوازم خانگی عرضه 
شده در این فروشگاه هاست. یخچال های برند ال جی در تنوع مدل های متفاوتی بین ۵۰۰ میلیون تا 
بیش از ۱ میلیارد تومان قیمت گذاری می شوند. کف قیمت مدل های خاص ال جی از حدود ۵۰۰ میلیون 
تومان آغاز می شــود. امروز در بازار لوازم خانگی اصفهان بعضی از یخچال های اقتصادی تر ال جی با 
قیمتی بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان عرضه می شوند. برای مثال یک فروشگاه در کوچه یخچال اصفهان 
مدعی شد هفته گذشته یک یخچال ال جی مدل GR-X۳۹FFQRL با قیمت ۲۰۰ میلیون تومان را به 
فروش رسانده است. ماشین های لباسشویی و ظرف شویی برندهای خارجی پس از یخچال توسط 
فروشگاه های آنلاین عرضه می شوند. قیمت لباس شویی خارجی از برندهای ال جی یا بوش از حدود 

۴۰ میلیون تومان آغاز می شود و تا بیش از ۱۰۰ میلیون تومان می رسد. 
قیمت ماشین های ظرف شویی نیز بســته به مدل از ۲۰ میلیون تومان آغاز می شود. تعدادی از این 
فروشگاه ها نیز در زمینه فروش تلویزیون فعال هستند با این حال پیدا کردن تلویزیون خارجی در بازار 
اصفهان کار دشواری نیست ولی بعضی از لوازم خانگی تنها در این فروشگاه ها عرضه می شوند، مانند 

کمدهای جادویی ال جی که به تازگی در بازارهای جهانی عرضه شده اند.
کمدهای جادویی ال جی یا ال جی اســتایلر همزمان با عرضه جهانی به فروشگاه های مرزی رسید، 
قیمت این کمدها از ۱۲۰ میلیون تومان آغاز می شــود و تا بیش از ۲۰۰ میلیون تومان می رسد. آنلاین 
شاپ ها مدعی اند کمتر از ۱ هفته پس از واریز وجه لوازم خانگی برای مشتری ارسال خواهد شد، در 

صورت تقاضا امکان واریز در محل نیز وجود دارد.
سپس در صورت عدم رضایت مشتری امکان مرجوعی کالا تا ۲۰ روز پس از خرید وجود دارد ولی خبری 
از گارانتی نیست. اگرچه تعدادی از این آنلاین شاپ ها این دسته از لوازم خانگی را گارانتی می کنند ولی 

ضمانتی برای ارائه خدمات پس از فروش و مرجوعی کالا وجود ندارد. 
این دسته از فروشگاه های آنلاین امکان خرید حضوری را نیز ارائه می دهند ولی برای خرید حضوری 
 باید در محل فروشگاه که در یکی از شهرهای مرزی ایران است حاضر شوید. تعداد این فروشگاه ها 

روز به روز در حال اضافه شدن است و تبلیغات بسیاری برای جذب مشتری انجام می دهند.

با مسئولان

گزارش ویژه

فرار مالیاتی یک طلافروشی در اصفهان به مبلغ ۴۱ میلیارد تومان کشف و در دســتور کار وصول قرار گرفت. با اقدامات تیم مبارزه با فرار مالیاتی استان اصفهان 
و اجرای بازرسی موضوع ماده )۱۸۱( قانون مالیات های مستقیم از یک واحد فعال در حوزه طلا و جواهرات بالغ بر ۴۱۱ میلیارد ریال فرار مالیاتی شناسایی و در 
دستور کار مطالبه و وصول قرار گرفت. طبق اعلام روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی اســتان اصفهان، احمدرضا مدبرنیا، مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان 
در خصوص توجه ویژه به امر مبارزه با فرار مالیاتی و اجرای ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مســتقیم در استان گفت: با اقدامات گسترده تیم مبارزه با فرار مالیاتی 
استان اصفهان و اجرای بازرسی موضوع ماده )۱۸۱( قانون مالیات های مستقیم از یک واحد فعال در حوزه طلا و جواهرات بالغ بر ۴۱۱ میلیارد ریال فرار مالیاتی 
شناسایی و در دستور کار مطالبه و وصول قرار گرفت. مدبرنیا با بیان اینکه در راستای بازرسی انجام شده و بررسی مدارک و مستندات جمع آوری شده، کتمان 
گسترده درآمد از سوی واحد مذکور در استان احراز شد، افزود: در بررسی اطلاعات به دست آمده و مقایسه آن با اظهارنامه های ارائه شده مشخص گردید تفاوت 
فروش بالغ بر ۸۴۵ درصد )کتمان درآمد( با اظهارنامه مالیاتی ارائه شده وجود داشته که مراحل مطالبه و وصول عملیاتی شده است. مدبرنیا با اشاره به تسلط 
سازمان امور مالیاتی بر کلیه مبادلات و فعالیت های اقتصادی فعالین اقتصادی افزودند: بخشی از مبادلات واحد صنفی مذکور به صورت وزنی بوده و درآمد آن 

به صورت ریالی ثبت نگردیده است.

فرار مالیاتی ۴۱ میلیارد تومانی یک طلافروشی! 

 رفع ناترازی گاز
 ۴۵ میلیارد دلار می طلبد

بحران ناترازی گاز، هر ساله با فرارسیدن فصل 
سرما به بحرانی جدی تبدیل می شود و علاوه 
بر کمبود انــرژی، آلودگی هوا را نیز تشــدید 
می کنــد. در حالی کــه ایــران از بزرگ ترین 
تولیدکننــدگان گاز جهان اســت، وزیر نفت 
می گوید برای حل این مشکل و دستیابی به 
اهداف برنامه هفتم توسعه، ۴۵ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری ضروری است.

عکس خبر

رئیس جمهور:

کمبود آب به معضل ملی 
تبدیل شده است

رئیس جمهور در دیدار با نمایندگان استان 
سمنان ضمن اعلام تفویض اختیارات لازم 
به اســتانداری ها، بر همیاری و همکاری 
تمامی نیروهای فعال در این استان برای 
فعلیت بخشی به پتانسیل های این استان 

برای رشد و توسعه تاکید کرد.
به گزارش »ایراسین«، مسعود پزشکیان 
در دیدار مجمع نمایندگان اســتان سمنان 
با اشاره به مشــکل کمبود آب که از سوی 
یکی از نمایندگان اســتان سمنان مطرح 
شــده بود، اظهار کرد: مشــکل کمبود آب 
به یک منطقه در یک اســتان یا حتی یک 
 اســتان محدود نیســت و به معضل ملی 

تبدیل شده است.
پزشکیان به موضوع تغییر پایتخت از تهران 
به یک شــهر در کنار دریا پرداخت و افزود: 
یکی از دلایلی که ما را بر آن داشــته است 
تا به موضــوع تغییر پایتخت بیندیشــیم، 
نابرابری میان منابع و مصــارف در تهران 

است.
رئیس جمهور در ادامه »مدرسه ســازی« 
و »اصــلاح نظــام آموزشــی« را جــزو 
اولویت هــای دولت چهاردهــم اعلام کرد 
و گفت: تصمیــم داریم با کمــک خیرین 
مدرسه ســاز و مردم در تمامی نقاط کشور 
کمبود فضاهای آموزشــی را برطرف کنیم 
و اصلاح نظام آموزشــی هم در دستور کار 

قرار دارد.
در این جلسه علاوه بر معاون امور مجلس 
رئیس جمهور و استاندار سمنان، تعدادی 
از نمایندگان استان نیز حاضر بودند و برخی 
مشــکلات حوزه های انتخابیــه خود را در 
محورهای »کمبود آب شــرب در استان«، 
»وضعیت نامناسب جاده ها«، »کم توجهی 
به صنعت گردشــگری«، »فعــال نبودن 
معادن اســتان« مطرح کردند و خواستار 
اعطای اختیارات ویژه به استاندار سمنان 
بودند تا برخی تصمیمــات مهم به صورت 

مستقیم دراستان اتخاذ شود.

پنجشنبه ۱۳ دی ۱۴۰۳ / ۱ رجب  ۱۴۴۶ / ۲ ژانویه  ۲۰۲۵ / شماره ۴۲۶۷
اقتصاد
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جدیدترین آمار سفر گردشگران خارجی به ایران

ایران هنوز ۳۷ درصد عقب است

 ســازمان جهانی گردشــگری در بخش آمــاری خود، میــزان ورودی 
گردشگران خارجی به ایران در ۶ ماه نخست سال ۲۰۲۴ را به روزرسانی و 
اعلام کرد که این میزان هنوز ۳۷ درصد کمتر از دوران پیش از همه گیری 

کرونا )۲۰۱۹( است.
به گزارش »ایسنا«، بر اســاس اطلاعات موجود در بخش آمار سازمان 
جهانی گردشگری UNTOURISM )که معمولًا این آمارها را از سازمان ها 
و نهادهای رسمی گردشــگری دولت ها و کشــورها دریافت می کند(، 
ایران در ۶ ماه نخست ســال ۲۰۲۴ در مجموع از ۳ میلیون و ۱۲۹ هزار و 
۴۴۹ نفر مسافر خارجی میزبانی کرده اســت که این رقم به تفکیک در 
 ماه های ژانویه تا ژوئن )از دی ۱۴۰۲ تا خرداد ۱۴۰۳( با فراز و نشیب هایی 

همراه بوده است.
بنابر این آمار، در ماه ژانویه )۶۹۶/۴۹۴ نفــر(، فوریه )۳۱۳/۵۰۶ نفر(، 
مارس )۷۷۲/۳۹۶ نفر(، آوریل )۴۶۹/۴۹۷ نفر(، می )۲۸۲/۴۴۳ نفر( 
و در ماه ژوئن نیز )۹۱۷/۷۹۰ نفر( به ایران سفر کرده اند که در مجموع عدد 
۳ میلیون و ۱۲۹ هزار و ۴۴۹ ورودی گردشگر خارجی را به ایران در شش 
ماه نخست سال ۲۰۲۴ نشــان می دهد، این در حالی است که درسال 
۲۰۲۳، مجموع گردشــگران بین المللی واردشــده به ایران در هفت ماه 
نخست سال ۲۰۲۳ )ژانویه تا جولای( به کمتر از سه میلیون نفر )۲ میلیون 

و ۹۳۳ هزار و ۸۸۴ نفر( رسیده بود.

کمترین میزان وردی به ایران در ماه مارس )اســفند ـ فروردین( ثبت 
شده و در ماه ژوئن )خرداد ـ اردیبهشت( نیز بالاترین ورودی گردشگران 

خارجی )بیش از ۷۹۰ هزار نفر( به ثبت رسیده است.
همچنیــن بخــش توســعه گردشــگری خارجــی در وزارت میــراث 
فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع در ســال ۱۴۰۲ اعــلام کــرده بــود 
در شــمارش آمــار گردشــگران ورودی، ایرانی های مقیم کشــورهای 
 خارجی، کــه بــه انگیــزه توریســتی به کشــور ســفر کرده انــد، نیز 

شمارش می شوند.
بر اساس اعلام سازمان جهانی گردشگری، میزان گردشگران ورودی به 
ایران در ۶ ماه نخست سال ۲۰۲۴ در مقایسه با آمار پیش از همه گیری 
کرونا )سال ۲۰۱۹(، ۳۷ درصد کمتر اســت، این در حالی است که طبق 
آخرین گزارش ها، صنعت گردشگری جهان سرانجام  به زودی  از زیر سایه 

تبعات منفی همه گیری کرونا خارج خواهد شد.
 در ۹ ماه نخســت ســال ۲۰۲۴، حدود ۱.۱ میلیارد گردشــگر به صورت 
بین المللی سفر کردند و صنعت گردشگری جهان به ۹۸ درصد از سطح 

پیش از همه گیری رسید.
چهار سال پس از شیوع ویروس کرونا که گردشگری جهانی را به تعطیلی 
کشاند، گزارش ها از بهبود قابل توجه این صنعت حکایت دارد، به طوری که 
بیشــتر مناطق از نظر تعداد گردشــگران ورودی در بــازه زمانی ژانویه تا 

سپتامبر ۲۰۲۴ از ارقام سال ۲۰۱۹ فراتر رفته اند. گزارش سازمان گردشگری 
ملل متحد همچنین نشان می دهد که درآمدهای گردشگری بین المللی 
رشد چشمگیری داشته  و بیشــتر مقصدها افزایش دو رقمی نسبت به 

سال ۲۰۱۹ را ثبت کرده اند.
در این میان خاورمیانه )+۲۹٪ نســبت به ۲۰۱۹( همچنان شــاهد رشد 
بی سابقه ای در این دوره بوده، در حالی که اروپا )با+۱٪ رشد( و آفریقا )با 

+۶٪ رشد( نیز از سطح ۲۰۱۹ فراتر رفته اند.
قاره آمریکا نیز با ۹۷ درصد از تعداد گردشگران ورودی پیش از همه گیری 

خود را بازیابی کرده است )منفی ۳ درصد نسبت به ۲۰۱۹(.
آسیا و اقیانوسیه به ۸۵ درصد از سطح ۲۰۱۹ رسیدند، در حالی که این رقم 
در سال ۲۰۲۳ تنها ۶۶ درصد بود. این منطقه از زمان بازگشایی به سفرهای 

بین المللی در سال ۲۰۲۳، بهبودی تدریجی را تجربه کرده است.
همچنین بر اساس داده های موجود، در ۳۵ کشور، درآمدهای گردشگری 
بین المللی در ۸ تا ۹ ماه اول ســال ۲۰۲۴ از ســطح پیش از همه گیری 
 فراتر رفتند و بســیاری از آن ها رشــد دو رقمی نسبت به ســال ۲۰۱۹ را 

ثبت کردند.
در میان بهترین عملکردها از نظر درآمد، صربستان )+۹۹٪(، پاکستان 
)+۶۴٪(، رومانی )+۶۱٪(، ژاپن )+۵۹٪(، پرتغال )+۵۱٪(، نیکاراگوئه و 

تانزانیا )هر دو +۵۰٪( قرار داشتند.

 رایزن ایران در روسیه:

ایران آماده میزبانی از رویدادهای گردشگری بریکس است
رایزن فرهنگی ایران در روسیه در جمع فعالان صنعت گردشــگری از ۱۸ کشور جهان گفت: ایران 

آماده میزبانی از رویدادهای گردشگری تجاری بریکس است.
به گزارش »ایسنا«، مسعود احمدوند، رایزن فرهنگی ایران در روسیه در نشست افتتاحیه کنگره 
بین المللی »توسعه گردشگری تجاری جهانی« با اشاره به ظرفیت های تاریخی و فرهنگی غنی، 
آمادگی ایران را برای میزبانی از رویدادهای گردشــگری تجاری کشــورهای عضو گروه بریکس 

اعلام کرد.
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در روســیه گفت: فرهنگ، نقش حیاتی در تقویت جریان 
گردشگران تجاری بین ایران و کشورهای بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین، آفریقای جنوبی( 

و دیگر کشورهای جنوب جهانی ایفا می کند.
او این نقش را در چنــد محور از جمله تقویت اعتمــاد و تعاملات تجــاری از طریق درک متقابل 
فرهنگی، جذب گردشگران از طریق مشترکات تاریخی و فرهنگی، نقش آن در بازاریابی و توسعه 

گردشگری همچنین رابطه فرهنگ با توسعه پایدار، بیان کرد.
احمدوند از فرهنگ به عنوان کلید توسعه پایدار صنعت گردشگری تجاری در فضای بریکس نام 
برد و گفت: با بهره گیری از تنوع و غنای فرهنگی این کشورها، امکان برگزاری رویدادهای تجاری 
و فرهنگی مؤثر فراهم شده و در عین حال، زیرســاخت های محلی تقویت می شوند و کشورهای 
عضو بریکس می توانند با تأکید بر ویژگی های فرهنگی مشــترک خود برند مشترکی در صنعت 

گردشگری تجاری ایجاد کنند.
رایزن فرهنگی ایران در روسیه، به توسعه دیپلماسی فرهنگی میان کشورهای عضو گروه بریکس 
و دیگر کشورهای عضو جنوب جهانی از طریق مؤسسات آموزشــی، همکاری های دانشگاهی و 
برنامه های تبادل دانشجو اشاره کرد و افزود: برگزاری نمایشگاه های هنری مشترک یا رویدادهای 

علمی چندملیتی در چارچوب بریکس می تواند به تبادل ایده ها و فناوری ها کمک کند.
او با اشــاره به ۲۷ اثر ثبت شــده ایران در فهرســت میراث فرهنگی جهانی یونســکو اظهار کرد:  
ایران در ســال های گذشــته میزبان رویدادهای بین المللــی متعددی بوده و بــا حضور مؤثران 
 رسانه ای و فضای مجازی کشــورهای مختلف، برنامه ها و مستندهای متعددی در معرفی ایران 

ساخته شده است.
نشســت »صنعت گردشــگری تجاری از نگاه دولت ها: چگونه می توان تضمینی برای توســعه 
پایدار و قابل پیش بینی این صنعت در واقعیت های جدید ارائــه داد؟« در روز اول این رویداد با 
مدیریت کریل توکارف، ســردبیر روزنامه آر ب کا؛ آمارش کومار تیواری، نایب رئیس دفتر ترویج 
کنوانسیون هند؛ دیمیتری واخروکوف، معاون وزیر توســعه اقتصادی فدراسیون روسیه؛ یوگنی 
کوزلوف، رئیس کمیته گردشگری مسکو و یوگنی پانکویچ، رئیس کمیته توسعه گردشگری سن 

پترزبورگ برگزار شد.
کنگره بین المللی گردشــگری تجاری با حضور بیش از ۱۲۹ نماینده خارجی از ۱۸ کشــور و بیش 
از ۷۵۰ متخصص از مسکو و روســیه، ایران، جمهوری آذربایجان، بلاروس، برزیل، چین، مصر، 
اتیوپی، هند، ایران، قزاقستان، عمان، قطر، روسیه، بحرین، عربستان سعودی، آفریقای جنوبی، 
امارات و ازبکستان در دو روز برگزار  شد. این رویداد در حالی در پایتخت روسیه برگزار شد که بنابر 
اعلام مقامات روس، این کشور قصد دارد تا ســال ۲۰۳۰ بخش گردشگری خود را به بیش از دو 

برابر رشد ارتقا دهد.
پیش از این، نخستین مجمع گردشگری بریکس به عنوان یکی از رویدادهای دوره ریاست روسیه 

بر گروه بریکس در مسکو برگزار شده بود.
در آن نشســت که با حضور نمایندگان ۹ کشــور عضو این اتحاد همراه بــود،  نمایندگانی از ایران، 
روسیه، برزیل، هند، چین، آفریقای جنوبی، امارات متحده عربی، مصر و اتیوپی حضور داشتند و 

در آن نقشه راه گردشگری بریکس به تصویب رسید.

با مسئولان

بر اساس اعلام سازمان جهانی گردشگری، میزان 
گردشگران ورودی به ایران در ۶ ماه نخست سال 
 ۲۰۲۴ در مقایسه با آمار پیش از همه گیری کرونا،

لی که طبق آخرین  ۳۷ درصد کمتر است، در حا
گزارش ها، صنعت گردشگری جهان به زودی از زیر 

سایه تبعات منفی همه گیری کرونا خارج خواهد شد

قائم  مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: ۴۱ هزار و ۵۶۶ اثر ثبتی شامل ۳۴ هزار و ۶۱۷ اثر ملموس که در برگیرنده ۲۰ هزار محوطه تاریخی، 
۱۴هزار بنا و اثر تاریخی است به همراه ۱۶۸ بافت تاریخی شهری و چندین هزار روستای تاریخی در کشور وجود دارد که باید آن ها را حفاظت و مرمت کنیم.

علی دارابی در نخستین همایش ملی بازخوانی تجارب حفاظت و مرمت در پایگاه های میراث ملّی و جهانی در چابهار اظهار کرد: پایگاه های میراثی نباید به صورت 
جزایر جداگانه کار کنند بلکه پایگاه ها باید مرکزی معتبر برای مطالعه، پژوهش، کادرسازی، آموزش و تربیت نیرو باشند. وی افزود: مهمترین حقوق میراث فرهنگی 
»تضمین حفاظت از میراث فرهنگی« به منظور حق دسترسی بشر به این میراث است. قائم  مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با طرح چند پرسش 
نظیر چارچوب های نظری حفاظت از میراث فرهنگی و شاخص ها و مؤلفه های استاندارد مفهمومی و روشی در حفاظت از میراث فرهنگی چیست، گفت: وقتی سخن 
از حفاظت میراث فرهنگی است باید اهمیت فرهنگی وجوه ملموس و ناملموس میراث مدنظر باشد و چارچوب های اقدام و حفاظت از گونه های مختلف آن اعم 
»بناها و مجموعه های تاریخی«، »یادمان های تاریخی«، »محوطه های تاریخی«، »شهرهای تاریخی« و »باغ های تاریخی« را تفکیک و تعیین کنیم. دارابی درباره 
»حفاظت مؤثر و کارآمد« هم توضیح داد و افزود: منظور آن است که اقدامات حفاظت گرایانه ما مبتنی بر اصول و استانداردها، بهره گیری از تجارب موفق پیشینیان، 

اتکاء بر رهیافت های علمی، تخصصی و به کارگیری از نیروهای باصلاحیت و کاربلد است. حفاظت مؤثر وکارآمد یعنی اینکه آزمون و خطا نکنیم.

بیش از ۴۱ هزار اثر ثبتی ایران باید حفاظت و مرمت شود

غفلت از بافت تاریخی یزد در میان هشدارهای جوی
بارش باران در یزد، با تمام زیبایی و طراوتش، تهدیدی جدی برای بافت تاریخی این شهر به شمار می آید، 
به ویژه خانه های خالی از سکنه که پشت بام هایشان در برابر نفوذ آب و رطوبت آسیب پذیرترند، در چنین 
شرایطی، پایش و بررسی پشت بام ها و ناودان های این میراث ارزشمند، ضرورتی اجتناب ناپذیر است تا 
از تخریب ساختارهای تاریخی جلوگیری شود. به گزارش »ایرنا«، بافت تاریخی یزد، با معماری گنبدی و 
خشتی خود، یکی از ارزشمندترین میراث های جهانی است که حفاظت از آن در برابر تهدیدهای طبیعی، 
به ویژه در فصل بارندگی، اهمیت ویژه ای دارد، بارش ها از سه شنبه شب در یزد آغاز شده و پیش بینی ها از 
ادامه بارش ها تا آخر هفته حکایت دارند در چنین شرایطی، خطر نفوذ رطوبت و آسیب به بناهای تاریخی، 
به ویژه خانه هایی که خالی از ســکنه هستند، افزایش می یابد. با وجود هشــدار نارنجی هواشناسی و 
آماده باش تمامی دستگاه های امدادرســان برای مقابله با بارش های زمستانی در یزد، موضوع پایش 
و حفاظت از بافت تاریخی در برابر این بارش ها کمتر مورد توجه قرار گرفته اســت. بخش قابل توجهی 
از خانه های بافت تاریخی یزد، به دلیل خالی بودن از ســکنه، کمتر مــورد توجه و پایش قرار می گیرند، 
پشــت بام های این خانه ها، در صورت انسداد ناودان ها یا آسیب به پوشــش خشتی، می توانند دچار 
نفوذ آب شوند که این مسئله به تخریب جدی دیوارها، سقف ها و حتی ساختار کلی بنا منجر می شود.  
برگزاری »پویش پایش ناودان های بافت تاریخی« که ســال های اخیر با مشــارکت میراث دوستان 
انجام می شد، می تواند نقش مهمی در جلوگیری از آسیب های ناشی از بارندگی ایفا کند، اما گستردگی 
بافت تاریخی یزد، که شامل هزاران خانه و بنای تاریخی است، نیازمند مشارکت بیشتر مسئولان و حتی 
شهروندان محلی است. بارندگی در زمســتان، اگرچه برای شهرهای کویری همچون یزد نعمت است، 
اما بدون اقدامات پیشــگیرانه، می تواند به تهدیدی جدی برای این میراث جهانی تبدیل شود، بازدید و 
پایش مداوم پشت بام ها، رفع انسداد ناودان ها و ترمیم بخش های آسیب دیده، راهکاری ضروری برای 
حفاظت از این بافت ارزشمند در برابر تهدیدهای جوی است. مسئولان، فعالان میراث فرهنگی و مردم، 
باید با همکاری هم، مانع از تخریب خانه های خالی از سکنه و دیگر بناهای تاریخی شوند تا این میراث 

کهن برای آیندگان حفظ شود.

قائم مقام و معاون وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی:

 سواحل مَکُران یکی از قطب های مهم گردشگری منطقه 
خواهد شد

قائم مقام و معاون وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: سواحل مَکُران و چابهار به عنوان 
مرکز بزرگ ترین بندر اقیانوسی ایران با توجه به نگاه ویژه مسئولان به ویژه سیاست ها و تأکیدات رهبر 
معظم انقلاب در خصوص توسعه دریامحور، در آینده ای نزدیک به یکی از قطب های مهم گردشگری در 
ایران و کل منطقه تبدیل خواهد شد. علی دارابی در گفت و گو با »ایرنا« اظهار کرد: بندر تاریخی »تیس« 
چابهار علاوه بر تجارت از قدیم دارای آثار باستانی و مهم و از نقاط گردشگری سیستان و بلوچستان و ایران 
محسوب می شود و قرار است در راستای توجه بیشتر به قدمت آن و توسعه دریا محور ثبت جهانی شود. 
وی افزود: چابهار و کل منطقه سواحل مَکُران از قطب های مهم گردشگری در ایران خواهد شد و ما بندر 
»تیس« را با توجه به قدمت تاریخی و باستانی برای ثبت جهانی پیشنهاد کردیم. چابهار در حال رشد و 
توسعه است و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی طبق برنامه ریزی ها و پیش بینی های 
انجام شده در برنامه هفتم توسعه باید تعداد موزه های کشور را از ۸۰۰ به ۱۰۰۰ در کشور برساند. وی بیان کرد: 
سالی ۱۰۰ هتل در ایران باید توسط بخش خصوصی ساخته شود و این امر با همکاری میراث فرهنگی و 
بخش خصوصی با تسهیل امورات اداری، بانکی و واگذاری تسهیلات محقق خواهد شد. دارابی تأکیدکرد: 
همچنین طبق این برنامه تعداد گردشگران به ۱۵ میلیون برسند تا شاهد توسعه بیشتر باشیم. وی با اشاره 
به اینکه از موزه چابهار، ظرفیت های گردشــگری و پایگاه میراث فرهنگی این شهرستان بازدید کردیم، 
تصریح کرد: چابهار برای توسعه بهتر در حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیازمند توجه 

ویژه، تخصیص بودجه و تجهیزات است.

خبر روز

مسئول عملیات حج شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 

خبرداد

انجام ۱۸۰ پرواز حج عمره از 
۱۵ فرودگاه کشور

مشــاور اجرایی مدیرعامل شرکت فرودگاه ها 
و ناوبری هوایی ایران با بیان اینکه پروازهای 
حج عمــره همچنــان در حال انجام اســت، 
گفت: از ۲۸ شــهریورماه تا دهم دی ماه سال 
جاری ۱۸۰ پــرواز از ۱۵ فرودگاه کشــور زائران 
 کشورمان را به فرودگاه های جده و مدینه منوره 

منتقل کرده است. 
به گزارش »ایســنا«، محمدحسین آجیلیان 
ممتاز  اظهار کرد: پروازهای عمره بدون تغییر در 
حال انجام است و با توجه به برنامه ریزی های 
انجام شده در صورت افزایش پروازهای حج 
عمره برای پذیرش و اعزام زائران ایرانی از این 
فرودگاه ها آمادگی لازم را دارند. وی افزود: در 
این بازه زمانی ۴۶ هــزار و ۳۱۹ زائران ایرانی از 
فرودگاه های اردبیــل، ارومیه، اصفهان، اهواز، 
بندرعباس، بوشــهر، بیرجند، تبریز، زاهدان، 
ساری، شــیراز، کرمان، گرگان، مشهد و یزد به 
سرزمین وحی اعزام شــدند. آجیلیان تأکید 
کرد: هم اکنون فرودگاه های یاد شــده برای 
انجام پروازهای فوق العاده حج عمره مفرده 
به عربستان سعودی به صورت رفت و برگشت 
آمادگی از کامل لازم برخوردار هستند و در این 
زمینه هیچگونه محدودیتــی در فرودگاه های 
کشــور وجود ندارد. وی با اشــاره بــه تأخیر 
پروازهای حج عمره در ۱۵ فرودگاه یاد شــده 
گفت: در این مدت پروازهــای خروجی حج 
عمره در مجموع ۱۳ هزار و ۸۷۴ دقیقه تأخیر 
داشــتند که میانگین این تأخیر برای هر پرواز 
۷۷ دقیقه بوده است. مســئول عملیات حج 
شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اظهار 
کرد: تعداد پروازهای بازگشت از فرودگاه های 
جده و مدینه منوره، در این مدت ۱۲۱ پرواز بوده 
که در مجموع ۳۰ هزار و ۷۵۶ زائر به کشورمان 
بازگشتند. آجیلیان خاطرنشان کرد: مجموع 
تأخیر پروازهــای ورودی حج عمره به این ۱۵ 
فرودگاه ۸ هــزار و ۷۰۸ دقیقه بود که میانگین 

تأخیر این پروازها به ۷۱ دقیقه رسیده است.

اخبار

عکس خبر

صدور حکم قضایی برای 
متجاوزان به حریم محوطه 

باستانی جندی شاپور
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی دزفول گفت: برای کشاورزانی 
که به هر دلیل به حریم محوطه باســتانی 
جندی شــاپور دزفول تجاوز کــرده بودند، 
پرونده قضایی تشکیل و برای برخی حکم 

قضایی صادر شده است. 

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
گفت: هیچ کس نتوانست پروژه یکسان سازی را در 
جامعه اجرا کند؛ انسجام با تکثر رابطه مستقیم دارد 
و در جامعه ای وحدت شکل می گیرد که تکثر در آن 
به رسمیت شناخته شود. سیدرضا صالحی امیری در 
نخستین همایش شورای هماهنگی روابط عمومی 
دستگاه های اجرایی کشور در دولت وفاق ملی گفت: 
ما در ایرانی زیســت می کنیم که تمدن های بزرگی 
دارد و امکان یکسان ســازی در آن ناممکن است. 
هیچ کس نتوانست پروژه یکسان سازی را در جامعه 
اجرا کند؛ از پهلوی تا ادوار پس از آن. پهلوی اول به 
دلیل نبود سواد سیاسی فکر می کرد اگر آذری ها را 

به خراسان شمالی کوچ بدهد، مشکل امنیتی کشور 
حل می شــود. اگر به کردها بگویند لباس کردی در 
مجلس نپوشــید یا به همه بگویند فارسی صحبت 
کنید و گویش های محلی را انــکار کنند، جامعه به 

یکسانی می رسد و مسائل حل می شود.
وی ادامه داد: چگونه امروز در کانادا و اســترالیا و 
دیگر کشورها بیش از ۲۰۰ نوع ملیت و نژاد و مذهب 
و رنگ کنــار هم زیســت می کنند و مشــکلی هم 
ندارند؟ این نشان می دهد انســجام با تکثر رابطه 
مستقیم دارد. در جامعه ای وحدت شکل می گیرد 
که تکثر در آن به رسمیت شناخته شود؛ در غیر این 
صورت انسجام مکانیکی است و با قدرت سخت و 

سرنیزه و زندان اداره می شود؛ درحالی که انسجام 
ارگانیکی، انسجامی اســت که از تنوع باورها شکل 
می گیرد. صالحی امیری افــزود: همه دغدغه من 
این است که نتوانستیم به نسل جدید مفهوم ایران 
 دوســتی و وطن دوســتی و تعلق به این خاک را 
آن گونه که باید آموزش بدهیم و موجی که در مسیر 
مهاجرت می بینیم قابل کنترل نباشد، حس وطن 

پرستی و هویت خواهی ما تضعیف شده است.
اگــر جوانی به فــرودگاه می رود باید چشــمانش 
اشک آلود باشد. ترک این ســرزمین باید غم انگیز 
باشــد نه اینکه یک عده صف بکشــند و بگویند که 

می خواهند از این سرزمین بروند

وزیر میراث فرهنگی: 

یکسان سازی در ایران بی نتیجه ماند
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مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان خبرداد؛

کاهش فرزندآوری در اصفهان در بازه ۷ ساله اخیر
مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان از تولد بیش از ۳۶هزار نوزاد در استان در ۹ماهه نخست سال خبر داد و گفت: 
سال ۱۳۹۵ در استان اصفهان ۸۳هزار ولادت داشتیم که متأســفانه این میزان در سال ۱۴۰۲ به ۵۲ هزار ولادت 

کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری »تسنیم«، »زنگ خطر جمعیتی ایران به صدا در آمده«؛ این گذرواژه ای است که در چند سال 
اخیر از زبان مسئولان زیادی شنیده شده و قانون جوانی جمعیت برای مقابله با ابرچالش پیری کشور مصوب شده 

است؛ ابرچالشی که با ارائه آمار و ارقام نگران کننده همراه است. اما این آمارها از کجا می آیند؟
سازمان ثبت احوال مهم ترین پایگاه آمار و اطلاعاتی جمعیت کشور است که به دلیل در اختیار داشتن اسناد هویتی 
افراد، از مهم ترین ارکان حکومتی هر کشوری محسوب می شود اما بسیاری از ما این ارگان حیاتی را تنها به عنوان 
محلی برای صدور شناسنامه می شناسیم. اما سازمان ثبت احوال؛ سازمانی که یکی از زیر مجموعه های وزارت 
کشور است و وظیفه جمع آوری و ثبت اطلاعات جمعیتی را بر عهده دارد، به دلیل دسترسی داشتن به اسناد هویتی 
و تابعیتی افراد و آمارهای حیاتی، یکی از مهم ترین ارکان حکومتی محسوب می شود. سازمان ثبت احوال کشور 
در دی ماه سال ۱۲۹7 تأسیس شد و سوم دی همان سال اولین شناسنامه کشور به نام بانو »فاطمه ایرانی« صادر 
شد تا نشانگر هویت ایرانی_اسلامی ساکنان این دیار کهن باشد. نخستین شناسنامه سجلی در استان اصفهان به 
نام »سید محمدجواد کسایی« در بهمن ماه سال ۱۳۰۴ صادر و از آن تاریخ به بعد سازمان ثبت احوال ملزم به ثبت 
چهار واقعه تولد، وفات، ازدواج و طلاق شد. پس از پیروزی انقلاب اسلامی وظایف دیگری به این سازمان سپرده 
شد. انتشار آمارهای حیاتی، صدور کارت ملی، ایجاد پایگاه اطلاعاتی جمعیت کشور و به طور کلی ارائه خدمات 
عمومی به آحاد مردم و اطلاعات ویژه جمعیتی به ارکان حکومت، از وظایف و خدمات انحصاری این سازمان است. 

اما همچنان آمار تولد و ازدواج شناخته ترین وظیفه این سازمان در بین شهروندان است.

تبلیغات سوء رسانه های بیگانه در کاهش فرزندآوری مؤثر بوده
مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان درخصوص وضعیت فعلی ثبت ازدواج و موالید در استان اصفهان گفت: انتشار 
آمارهای حیاتی جزو وظایف ذاتی سازمان ثبت احوال است؛ از سویی قانون جوانی جمعیت برای دستگاه های 
مختلف تکالیفی را مشخص کرده و سازمان ثبت احوال هم از همان زمان ریز اطلاعات و آمارهای جمعیتی کشور 
را به صورت پردازش شده در اختیار مســئولان تصمیم گیرنده قرار داد تا توپولوژی دقیقی از وضعیت جمعیت 

کشور داشته باشند. 
 مجتبی یکتامنش با بیان اینکه در حوزه فرزندآوری زنگ خطر جمعیت کشــور به صدا در آمده است، اظهار کرد: 
سال ۱۳۹۵ در استان اصفهان ۸۳ هزار ولادت داشــتیم که متأسفانه این میزان در سال ۱۴۰۲ به ۵۲ هزار ولادت 

کاهش یافت و سیاه نمایی و تبلیغات سوء رسانه های بیگانه در حوزه فرزندآوری تأثیرگذار بوده است.

شیب منفی جمعیت کشور کاهشی شده
مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان با بیان اینکه جمعیت مهم ترین مؤلفه قدرت در یک نظام است، گفت: دشمن 
در حال مقابله با هویت ایرانی و اسلامی ماســت و در این مسیر جمعیت کشور را نشانه گرفته اند؛ با اقداماتی که 
انجام شده، خوشبختانه شیب منفی جمعیت کشور کاهشی شده و امیدواریم که شیب جمعیت افزایشی شود.

وی درباره تعداد ازدواج های ثبت شده در استان طی چند سال اخیر، یادآور شد: در حوزه ازدواج نیز شرایط کشور 
به همان صورت بود؛ ازدواج و طلاق دو مؤلفه ای هستند که به طور معمول در کنار هم سنجیده می شوند و مقایسه 

این دو مؤلفه جزو محورهایی است که خیلی به آن پرداخته می شود.

مقایسه آمارهای ازدواج و طلاق به شکل کنونی، غلط است
یکتامنش با بیان اینکه در استان اصفهان ســالیانه ۲۳ هزار ازدواج و ۱۱ هزار طلاق ثبت می شود، گفت: بسیاری 
 از رســانه ها این دو مؤلفه را با هم مقایســه و این طور عنوان می کردنــد که از هر دو ازدواج، یــک مورد به طلاق 
ختم می شود، در حالی که این تحلیل اشــتباه اســت چرا که طلاق ها مربوط به یک بازه زمانی ۳۰ یا ۴۰ ساله و 

ازدواج ها مربوط به همان سال است و نباید این دو بازه را مقایسه کرد.
وی ادامه داد: سازمان ثبت احوال دو مؤلفه ازدواج و طلاق را در یک بازه سی ساله مقایسه کرد و این آمار در برخی 
از شهرستان ها یک به ۴۰ بود؛ یعنی از ۴۰ ازدواج یک مورد به طلاق منتهی می شد. اما رسانه های معاند به صورت 
هدف دار تلاش می کردند تا به نسل جوان القا کنند که از هر دو ازدواج یک مورد شکست می خورد تا آنها را از تشکیل 
خانواده بترسانند و رسانه ها باید به این موارد بپردازند. وی در بخش دیگری از سخنانش به آمار فرزند های اول 
متولد شده در اســتان اصفهان اشــاره کرد و گفت: قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت برای فرزندآوری 
مشوق های خوبی گذاشته و در طول ۹ ماه گذشته ۳۶ هزار و ۳۰۰ ولادت داشتیم که از این میزان ۳۹ درصد فرزند 
اول، ۴۳ درصد فرزند دوم،  ۱۴ درصد فرزند سوم و ۴ درصد فرزند چهارم به بعد بود و خوشبختانه آمار فرزندان اول 

و دوم متولد شده در استان اصفهان نسبت به میانگین کشوری بالاتر است.

اصفهانی ها چه اسامی را برای فرزندان خود پسندیدند
مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان در بخش دیگری از سخنانش به فراوانی اسامی دختر و پسر در سطح استان 
اشاره کرد و گفت: انتخاب نام نیکو یکی از مهم ترین وظایف والدین است و در انتخاب اسامی آزادی وجود دارد 
مگر در موارد خاص و اسامی خارجی که آن هم اگر والدین بتوانند تطابق آن اسامی با فرهنگ ایرانی_ اسلامی 

را ثابت کنند، ممنوعیتی برای اســتفاده نخواهند داشــت . وی ادامه داد: آمارها نشــان می دهد که در سالیان 
گذشته مردم به استفاده از اسامی مذهبی تمایل بیشتری دارند و در اســامی پسرانه علی، امیرعلی، حسین، 
 امیرحســین و ماهان و در میان دختران نیز فاطمه، زهرا، رســتا، هلما و آوا از لحاظ آماری بیشــترین تعداد را 

به خود اختصاص داده اند.
به گفته این مقام مسئول تغییر نام افراد زیر ۱۸ سال از طریق مراجع قضایی امکان پذیر است اما افرادی که به سن 

قانونی رسیده اند، برای تغییر نام باید به ثبت احوال مراجعه و مراحل تغییر نام را طی کنند.

ارائه 11 خدمت در سامانه سهیم
یکتامنش در بخش دیگری از سخنانش به خدمات الکترونیک ثبت احوال اشــاره کرد و گفت: ثبت احوال در 
راستای تحقق دولت الکترونیک گام اصلی را برداشته؛ تمام سیستم ها بر اساس کد ملی رمزنگاری و برنامه ریزی 

می شوند و و هویت افراد از طریق کد ملی در سامانه ها قابل نقل و انتقال برای دریافت خدمات است.
وی افزود: در این راستا سازمان ثبت احوال سامانه هدا را ایجاد کرده که از طریق آن هویت افراد احراز و امضای 
دیجیتال آنها تأیید و در سامانه ثبت احوال ثبت می شود. علاوه بر این سامانه خدمات ثبت احوال)سهیم( را هم 
داریم و فعلًا ۱۱ خدمت در این سامانه ارائه می شود و برای سایر دستگاه ها نیز بستری فراهم کرده که از طریق آن 

خدمات شان را به تعامل بگذارند.

ارائه گواهی تولد به صورت الکترونیکی
مدیرکل ثبت احوال استان اصفهان  در ادامه به افتتاح پروژه خدمات ارائه گواهی های ولادت به صورت الکترونیک 
اشاره کرد و گفت: قبلًا والدین برای دریافت گواهی ولادت فرزندشان مجبور بودند به بیمارستان مراجعه کنند اما 
با تعاملاتی که با وزارت بهداشت داشتیم، این گواهی به صورت الکترونیک صادر و به ثبت احوال ارسال می شود 
و حتی والدین می توانند نام فرزندشان را هم انتخاب کنند و شناسنامه پس از صدور به آدرس متقاضی پست 
می شود و دیگر نیازی نیست که متقاضیان این مراحل را به صورت حضوری پشت سر بگذارند و این پروژه تا پایان 
سال جاری به بهره برداری می رسد. وی بیان کرد: یکی از مهمترین خدماتی که در سامانه سهیم ارائه می شود، بحث 
تغییر نشانی است چون دستگاه ها بر اساس مصوبه هیئت دولت موظف شده اند که خدماتشان را بر اساس مکان 
ارائه دهند؛ بسیاری از آدرس هایی که قبلًا در سامانه ثبت شده، قدیمی است و باید به روزرسانی شود و پس از آنکه 

در سامانه سهیم ثبت شد، هر دستگاهی می تواند بر اساس آن خدمات مورد نیاز افراد را ارائه دهد.

امکان جعل شناسنامه های جدید کمتر است
یکتامنش در بخش دیگری از سخنانش به گلایه های مردم در خصوص چالش های تعویض شناسنامه و کارت 
ملی اشاره کرد و گفت: شناسنامه های قدیمی به صورت دستی نوشته می شد و خیلی اوقات مورد سوء استفاده و 
جعل قرار می گرفت اما شناسنامه های جدید مبتنی بر پایگاه اطلاعات جمعیت کشور صادر و مشخصات متقاضی 
صحت سنجی می شود و علاوه بر این دارای یک روکش امنیتی است که امکان جعل و سواستفاده از شناسنامه 

را به حداقل می رساند.
وی به مراحل تعویض شناسنامه اشاره کرد و افزود: با توجه به سیاســت برون سپاری دولت، دفاتر پیشخوان 
مسئول تعویض شناسنامه هستند و متقاضیان می توانند پس از مراجعه به این دفاتر مدارکشان را ارائه دهند و 

پس از تکمیل فرم شناسنامه جدید از طریق پست برای آنها ارسال می شود.

جامعه
پنجشنبه 1۳ دی 1۴۰۳ / 1 رجب  1۴۴۶ / ۲ ژانویه  ۲۰۲۵ / شماره ۴۲۶۷

کارشناس مدیریت زیستگاه در اصفهان گفت: پررنگ ترین عامل کاهش جمعیت 
آهوی ایرانی در پارک ملی و پناهگاه حیات وحش »موته« بیشتر از عوامل مدیریتی 

و حفاظتی متأثر از میزان بارندگی ها و خشکسالی است.
پناهگاه حیات وحش موته با وسعت ۲۰۰ هزار هکتار در ۱۱۰ کیلومتری شمال غرب 
شهر اصفهان واقع است. این منطقه که سال ۱۳۴۶ به عنوان منطقه حفاظت شده 

اعلام شد، سال ۱۳۶۹ به پناهگاه حیات وحش ارتقا یافت.
به گزارش »ایرنا«، پاییز امسال نتایج سرشــماری وحوش شاخص پارک ملی و 
پناهگاه حیات وحش موته نشان داد که جمعیت گونه های علف خوار این منطقه 
بویژه آهوی ایرانی کاهش یافته است. در این منطقه حدود هشت هزار و ۶۰۰ رأس از 
سه گونه علف خوار شامل »آهوی ایرانی«، »کل و بُز« و »قوچ و میش« سرشماری 

شده که از این میزان، چهار هزار و ۸۰۰ رأس، آهوی ایرانی است.
به گفته رئیس حیات وحش حفاظت محیط زیست استان اصفهان، شمار آهوی 
ایرانی در این منطقه نسبت به سال گذشته در حدود یک هزار رأس کاهش داشته 
اســت. جمعیت آهوی ایرانی پارک ملی و پناهگاه حیات وحش موته پیش تر از 
سوی اداره کل حفاظت محیط زیست استان در ســال ۱۳۹۹ ۱۱ هزار و ۸۲۵ رأس 
اعلام شده بود. پارک ملی و پناهگاه حیات وحش موته با مساحت ۲۰۵ هزار هکتار 
در شمال و شمال غرب استان اصفهان قرار دارد و یکی از مناطق بزرگ و خاص از نظر 
جمعیت آهوی ایرانی است که در سطح خاورمیانه، بیشترین آمار این گونه جانوری را 
دارد. محمودرضا همامی در گفت و گو با »ایرنا« افزود: در سال هایی که خشکسالی 
حاکم است، جمعیت علفخواران بخصوص آهوی ایرانی با کاهش مواجه خواهد 
بود. وی افزود: کاهش جمعیت آهو نه تنها در اصفهان بلکه در مناطق حفاظت شده 
کشور نوســان زیاد دارد و چگونگی حفاظت و مدیریت و همچنین خشکسالی از 

دلایل این نوسانات است.
عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان گفت: پاییز امسال در استان بارش های 
در خوری نداشته ایم اما زمســتان پیش رو است و معلوم نیســت تا پایان سال 
خورشیدی میزان بارندگی ها چقدر باشد اما بره های آهوها اردیبهشت به دنیا می آیند 

و نتیجه تأثیر کیفیت بارندگی امسال بر جمعیت آهوها، در سرشماری سال دیگر 
مشخص می شود.

همامی افزود: کاهش جمعیت آهوها در سرشماری امسالِ پارک ملی موته احتمالًا 
متأثر از وضعیت خشکسالی سال گذشته و کمتر ناشی از مسائل مدیریتی و حفاظتی 
بوده است. وی یادآور شــد: تعداد محیط بانان و امکاناتی از قبیل موتورسیکلت و 
خودروهای در اختیار آنان از عواملی برشمرده می شود که در نظارت، کنترل و پایش 

بهتر منطقه تأثیرگذار است.
همامی در باره تبعات خشکسالی بر جمعیت آهوی ایرانی گفت: برخلاف جَبیر که 
به زمین های کشاورزی نزدیک نمی شــود و در مناطق بیابانی دوردست پراکنش 
دارد، آهوی ایرانی در خشکســالی معمولًا به مناطق زیستگاه انسانی به خصوص 
مناطق کشاورزی و جایی که علوفه باشــد، نزدیک می شود و این یکی از تهدیدات 
ناشی از خشکسالی برای جمعیت آهوی ایرانی اســت که آنها را با خطر شکار هم 
مواجه می کند. این کارشناس مدیریت زیستگاه گفت: منابع آب برای آهوی ایرانی 
بسیار مهم است اما در مناطق حفاظت شده، این مشکل را مدیریت و آبشخورهای 
مصنوعی ایجاد می کننــد. همامی افزود: اصفهان یکی از بهترین اســتان ها برای 
اقدامات مدیریتی و حفاظتی در کشور محسوب می شود به همین دلیل هم یکی از 

بهترین مناطق را برای زیست آهوی ایرانی دارد.
وی افزود: ســه منطقه »پارک ملی و پناهگاه حیات وحش موته«،»پارک ملی و 
پناهگاه حیات وحش قمیشلو« و »پارک ملی و پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی« 
جمعیت های قابل توجهی از آهوی ایرانی دارند و »منطقه حفاظت شده کهیاز« هم 

تا حدی، از جمعیت قابل قبولی از این گونه برخوردار است.
به گفته همامی، در پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی با وجود جزیره ای شدن این 
منطقه بر اثر توسعه معادن، شهرها و جاده ها، همچنان جمعیت خوبی از آهوی ایرانی 

وجود دارد گرچه نسبت به سال های قبل جمعیت این گونه کم شده است.
به گزارش »ایرنا«، چهار گونه آهو در ایران زیست می کند، آهوی ایرانی، جَبیر، آهوی 

کوهی و آهوی شنی که آهوی ایرانی گونه غالب آنهاست.

خشکسالی سبب کاهش جمعیت آهوی ایرانی در »موته« اصفهان شده است

پناهگاهِ بی پناه!

 آمار سرقت به 
 پایین ترین سطح در
 یک دهه گذشته رسید

سردار منتظرالمهدی، ســخنگوی فراجا گفت: 
آمار ها نشان می دهد ســرقت ها به پایین ترین 
سطح خود در یک دهه گذشــته رسیده است. 
تشکیل قرارگاه های مقابله با سرقت و همچنین 
افزایش حدود ۲۰۰ گشــت ضربــت پلیس به 
ناوگان خودرویــی پلیس آگاهــی در کاهش 

سرقت مؤثر بوده است.

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان:

 لغو امتحانات داخلی مدارس استان اصفهان در روزهای
 1۳، ۲۶ و ۲۷ دی

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان گفت: امتحانات داخلی مدارس در روزهای پنجشنبه ۱۳ 
دی ماه)امروز( به مناسبت برگزاری مراسم سالروز شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی لغو شده 
است. محمدرضا نظریان اظهار کرد: همچنین همزمان با برگزاری مراسم اعتکاف امتحانات داخلی 
روزهای ۲۶ و ۲7 دی ماه مدارس نیز برگزار نخواهد شد. وی افزود: برگزاری امتحانات جبرانی این 
روزها با تصمیم گیری مدیران مدارس به دانش آموزان و والدین آن ها اطلاع رســانی خواهد شد. 
مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان بیان کرد: تمامی امتحانات هماهنگ پایه نهم و امتحانات 
نهایی پایه دوازدهم ویژه روزانه، بزرگســالان، آموزش از راه دور و داوطلبان آزاد برقرار است و برگزار 

می شود، اما تمامی امتحانات داخلی دیگر پایه ها در این روزهای تعیین شده لغو است.

فرمانده انتظامی اصفهان خبرداد

قتل پدر به دست پسر در اصفهان
فرمانده انتظامی شهرستان اصفهان از دستگیری مردی ۳۴ ساله که به دلیل اختلافات خانوادگی 

پدر ۵7 ساله اش را به قتل رسانده و متواری شده بود، در کمتر از ۲ ساعت خبر داد.
به گزارش خبرگزاری »تسنیم« ، سرهنگ حسین بساطی در این خصوص اظهار کرد: پس از گزارش 
وقوع یک فقره قتل در یکی از محلات شهر اصفهان، مأموران پلیس بلافاصله به محل حادثه اعزام و 
دریافتند مردی ۵7 ساله بر اثر ضربه جسمی سنگین به سرش جان باخته و قاتل نیز پیش از حضور 
مأموران از صحنه متواری شده است. وی افزود: با تشکیل تیم های اطلاعاتی و عملیاتی، مأموران 
موفق شدند در کمتر از ۲ ساعت متهم را که پسر فرد مقتول بوده شناسایی و ضمن هماهنگی با مرجع 

قضایی در عملیاتی هوشمندانه وی را دستگیر کنند.
فرمانده انتظامی شهرستان اصفهان تصریح کرد: متهم پس از دستگیری، در تحقیقات اولیه اعتراف 
کرد به علت اختلافات خانوادگی با پدرش درگیر و با پیک نیک ضربه ای به ســر او وارد کرده که در 
این خصوص پرونده تشکیل و متهم برای انجام اقدامات قانونی به مرجع قضایی تحویل داده شد.

فرمانده انتظامی  شاهین شهر خبرداد

دستگیری ۲ زن رمال با  ۳۰ میلیارد ریال کلاهبرداری
فرمانده انتظامی  شاهین شهر گفت: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی دو زن رمال متواری که بیش 
از ۳۰ میلیارد ریال از شهروندان در یکی از اســتان های غربی کشور کلاهبرداری و به تازگی فعالیت 

خود را در شاهین شهر آغاز کرده بودند، دستگیر شدند.
به گزارش خبرگزاری »تسنیم«، سرهنگ هادی کیان مهر در این خصوص اظهار کرد: در پی دریافت 
گزارشی از آغاز فعالیت کلاهبرداری دو زن رمال، با شــیوه های فالگیری و خرافه گرایی در یکی از 

محلات شاهین شهر، بررسی موضوع در دستور کار پلیس آگاهی شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: در تحقیقات تکمیلی پلیس مشخص شد این دو زن به دلیل چندین فقره کلاهبرداری 
در یکی استان های غربی کشور، تحت تعیقب مرجع قضایی استان مذکور بوده و به تازگی با ورود به 
شاهین شهر، در منزلی اجاره ای فعالیت مجرمانه خود را آغاز کرده اند.  سرهنگ  کیان مهر با اشاره 
به دستگیری متهمان و تحویل آنها به مرجع قضایی خاطرنشان کرد: این دو زن رمال تنها طی یک 
فقره کلاهبرداری در استان قبلی محل فعالیت خود، با ادعای حل مشکل خانوادگی یک زن بیش 

از ۳۰میلیارد ریال از وی طلا و جواهر کلاهبرداری کرده بودند. 
فرمانده انتظامی  شاهین شهر به شهروندان توصیه کرد: برای حل مشکلات خود از اعتماد به این گونه 
افراد شیاد به طور جد خودداری کنند و در صورت برخورد با موارد مشکوک موضوع را از طریق تماس 

با شماره ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

عکس خبر

خبر روزبا مسئولان

نیاز فوری اصفهان به 
گروه های خونی AB منفی 

و A مثبت
اداره کل انتقال خون اســتان اصفهان اعلام 
کرد که مراکز درمانی و بیماران این استان در 
این روزهای سرد زمستانی به همه گروه های 
خونی به ویژه AB منفی، A مثبت و O مثبت 
و منفی نیاز مبرم دارنــد. به گزارش »ایرنا«، 
با آغاز فصل ســرما و افزایش بیماری های 
فصلی، میزان ذخایر خونی اصفهان کاهش 
یافته اســت و مدیرکل انتقال خون استان 
اصفهان از شهروندان خواست تا برای تأمین 
نیاز بیماران به مراکز اهــدای خون مراجعه 
کنند. کیان دهراب پور از هم استانی های خود 
دعوت کرد کــه برای رفع کامل نیــاز بیماران 
به فرآورده های خونی به صورت مســتمر به 
مراکز اهدای خون مراجعــه کنند و با اهدای 
یک واحد خون حداقل جان سه نفر را نجات 
دهند. وی با بیان اینکه ۱۱ مرکز اهدای خون 
در استان اصفهان آماده پذیرش اهداکنندگان 
هســتند، از مردم خواســت تا در نخستین 
فرصت، خــون اهــدا کنند تا ذخایــر خونی 
به وضعیت ایمــن بازگردد. مراکــز اهدای 
خون فعال در اســتان شامل خواجو و شهید 
حججی در کلانشــهر اصفهان و پایگاه های 
شــهرهای کاشــان، نجف آبــاد، شــهرضا، 
خوانســار، گلپایگان، خمینی شــهر، نایین، 

شاهین شهر و زرین شهر است. 
به گــزارش »ایرنــا«، ۶۲ مرکز در اســتان 
اصفهان از مرکز انتقال خــون، فرآورده های 
خونی دریافــت می کنند و هــر واحد خون 
می تواند جان حداقل سه نفر را از مرگ نجات 
دهد. در اســتان اصفهان بیش از ۱۵۰۰بیمار 
تالاســمی، بالغ بر یکهزار بیمــار هموفیلی و 
حدود ۲۵۰۰بیمار دیالیزی به صورت ماهانه و 
هفتگی نیازمند دریافت خون هستند. حدود 
۱۴۰ هزار نفر از ابتدای امســال تا پایان آذر به 
مراکز انتقال خون اســتان اصفهان مراجعه 
کردند که از بین آنها ۱۱۴ هزار و ۳۸۹ نفر موفق 
به اهدای خون شدند؛ نزدیک به ۴ درصد از 
اهداکنندگان خون اســتان در مدت مذکور را 

زنان تشکیل می دهند.

عکس: باشگاه خبرنگاران جوان



بنیامین فرجی، بازیکن تنیس روی میز ایران پس از درخششی که در مسابقات قهرمانی بزرگسالان آسیا و قهرمانی نوجوانان و جوانان جهان داشت، به عضویت 
باشگاه مونشن گلادباخ آلمان درآمد تا در این تیم بازی کند. رضا فرجی پدر این بازیکن در گفت وگو با »ایسنا« در این باره بیان کرد: با توجه شرایط سنی بنیامین 
نوجوان و اینکه ۱۵ ساله است، من به همراه آقای قارداشی رئیس فدراســیون، آقای خلیلی نیا و بدیعی مشورت کردیم و از باشگاه درخواست کردیم، زمانی که 
مسابقه نیست بنیامین به ایران برگردد. مثلًا اگر دو هفته مسابقه دارند و یک هفته استراحت است، آن یک هفته را به ایران بیاید و سپس دوباره برگردد. باشگاه 
هم حمایت و موافقت کرد که به این شکل قرارداد ببندند ضمن اینکه قرارداد بنیامین یک ساله است. او در پاســخ به اینکه رفت و آمد مداوم بنیامین را خسته 
نمی کند؟ گفت: بله قطعاً خستگی خود را دارد اما با توجه به شرایط سنی او و اینکه یک نوجوان ۱۵ ساله است و باید در یک کشور دیگر تنها بماند، فعلًا صلاح بر این 
است به این شکل عمل شود. خیلی خوب است که بنیامین بتواند یکی، دو سال مداوم در آلمان تمرین کند اما شرایط سنی او ایجاب می کند، چنین تصمیمی 
بگیریم و اگر ۲۰ ساله بود وضعیت فرق می کرد. این تصمیم را هم جمعی گرفتیم. ان شاءا... از اسفند فعالیت خود را در لیگ آلمان آغاز می کند. بازیکن اسبق تیم 
ملی در مورد برنامه مسابقات بنیامین تا حضور در لیگ آلمان گفت: او مسابقات تونس، قطر ، سنگاپور و ترکیه )رده بزرگسالان( را در پیش دارد. همچنین یکی از 
شرکت های معروف تولید کننده تجهیزات تنیس روی میز در جهان مراسمی گرفته و در این مراسم از چهار بازیکن دعوت شده  و بنیامین هم یکی از این افراد است.

قرارداد خاص نابغه تنیس روی میز ایران با تیم آلمانی

مورینیو: از ترک رئال پشیمانم
سرمربی 6۱ ساله پرتغالی اظهار کرد که »پرز به من گفت از رئال نرو ولی من پس از سه سال مبارزه 
سخت در اسپانیا می خواستم به چلسی بازگردم«. به گزارش »فارس«، ژوزه مورینیو که روزی جزو 
بهترین سرمربیان دنیا بود، حالا در فنرباغچه ترکیه در تلاش است تا بتواند این تیم را به مقام قهرمانی 
برساند. تیمی که در 8 امتیازی صدر قرار دارد. مورینیو در مصاحبه با کوریره دلا اسپورت ایتالیا اذعان 
کرد که اشتباه کرده در سال ۲۰۱3 رئال را ترک کرده است. تیمی که پس از رفتن مورینیو و با آمدن 
آنچلوتی توانست دهمین قهرمانی خود در لیگ قهرمانان اروپا را جشن بگیرد. آقای خاص گفت: 
یکی از حســرت های مهم من، نماندن در رئال بود. پرز به من گفت ژوزه تو کارهای سخت را انجام 
دادی و الان تازه شروع راحتی ما است، ولی من می خواستم پس از سه سال نبرد سخت در اسپانیا 
به چلسی برگردم. مورینیو همچنین عدم ترک رم پس از فینال لیگ اروپا را اشتباه دانست و گفت: 
بعد از فینال لیگ اروپا با رم هم باید این تیم را ترک می کردم. نه بخاطر جنجالی که تیلور ایجاد کرد، 
بلکه بخاطر اینکه باید همان جا کارم را تمام می کردم. سرمربی 6۱ ساله پرتغالی که توانست با پورتو 
و اینتر قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شود، در خصوص اینکه بهترین بازی که سرمربیگری کرده، گفت: 
برد ۴-۱ پورتو برابر لاتزیو، نیمه نهایی لیگ اروپا. فینال ۲۰۱۰ برابر بایرن و البته برد ۱-6 تاتنهام مقابل 

یونایتد که می توانستیم چند گل دیگر هم بزنیم .

بالاتر از رونالدو، مسی و هالند؛

 مهاجم سوئدی بهترین گلزن سال ۲۰۲۴ شد
سال ۲۰۲۴ شاهد ظهور یکی از مهاجمان برجسته اروپا بودیم. ویکتور گیوکرس در سن ۲6 سالگی 
توانست در سطح بســیار بالایی بدرخشــد. با 6۲ گل در یک سال، مهاجم ســوئدی اسپورتینگ 
لیسبون در سطح مشابهی با لیونل مسی و کریســتیانو رونالدو از نظر گلزنی قرار گرفت. به گزارش 
»خبرآنلاین«، از زمانی که IFFHS، فدراســیون بیــن المللی آمار و تاریخ فوتبال، در ســال ۲۰۱۱ 
معرفی بهترین گلزن ســال فوتبال جهان را آغاز کرد، هیچ کس نتوانسته است رکورد ۹۱ گل مسی 
در سال ۲۰۱۲ را بشکند. همچنین هیچ کس به اندازه رونالدو )پنج بار( این جایزه را نبرده است. اما 
گیوکرس موفق شده به عنوان یکی از پنج بازیکنی که بیشترین گل را در یک سال به ثمر رسانده اند، 
شناخته شــود. تنها روبرت لواندوفسکی با 6۹ گل در سال ۲۰۲۱ توانســت این روند را تغییر دهد و 
اکنون گیوکرس به این فهرست پیوسته اســت، چیزی که حتی ارلینگ هالند نیز تا کنون نتوانسته 

به آن دست یابد.
اگرچه از گیوکرس تنها به عنوان یک پدیده فصل قبل نام برده می شــد اما این فصل توانســت با 
عملکردی مستمر خود این باور را از بین ببرد. او ۲6 گل در نیمه اول سال و ۲۷ گل در نیمه دوم سال 
برای اسپورتینگ به ثمر رسانده است. همچنین ۱۰ گل برای تیم ملی سوئد زد و با الکساندر ایساک 

به یکی از بهترین زوج های فوتبال ملی تبدیل شده است. 
در مجموع، گیوکرس در 63 بازی 6۲ گل به ثمر رسانده است و میانگین ۰.۹8 گل در هر بازی را دارد. 
او توانسته از بازیکنانی همچون ارلینگ هالند )۴۹ گل(، هری کین )۴6(، کریستیانو رونالدو )۴3(، 

روبرت لواندوفسکی )۴۲( و کیلیان امباپه )3۹( پیشی بگیرد.
گلزنان برتر سال ۲۰۲۴ بدین شــرح هستند: »ویکتور گیوکرس )اســپورتینگ سی پی(: 6۲ گل، 
ارلینگ هالند )منچستر ســیتی(: ۴۹ گل، هری کین )بایرن مونیخ(: ۴6 گل، کریستیانو رونالدو 
)النصر(: ۴3 گل، وو لی )اس اچ پورت(: ۴۲ گل، رابرت لواندوفسکی )بارسلونا(: ۴۲ گل، جاناتان 
دیوید )لیل(: ۴۰ گل، رافالســن )نام دیم(: ۴۰ گل، ایوب ال کعبی )المپیاکوس(: ۴۰ گل، کیلیان 

امباپه )رئال مادرید(: 3۹ گل.«
گیوکرس که در ســال ۲۰۲۱ با کمی بیش از یک میلیون یورو از برایتون به اسپورتینگ منتقل شد، 
اکنون یکی از گران ترین مهاجمان جهان اســت و به نظر می رسد که به زودی به باشگاهی با ارزش 

بالاتر از ۱۰۰ میلیون یورو بپیوندد.

خبر روز

گلایه پیشکسوت سپاهان 
 از  احکام ناعادلانه 

کمیته انضباطی
مربی پیشین سپاهان با اشــاره به احکام 
متفاوت کمیته انضباطی نســبت به تیم ها 
مختلف اظهار کرد: متأسفانه این تبعیض ها 
و تفاوت برخوردها تازگی ندارد و سال هاست 
فوتبال ما اســیر همین سیاست های رنگی 
است و این سیاست های رنگی در طول ادوار 
تاریخ لیگ برتر صدماتی به ویژه به تیم های 

شهرستانی وارد کرده است. 
قاســم زاغی نژاد در گفت وگو با »ایسنا« با 
اشاره به حضور هواداران استقلالی در مسابقه 
با چادرملــو اردکان علی رغــم محرومیت 
استقلال ادامه داد: متأسفانه وقتی بررسی 
کنیم درمی یابیم که قضاوت ها و احکامی که 
تابه حال صادر شده به ویژه در حق هواداران 

تیم ها خیلی منصفانه نبوده است. 
من اصلًا اعتقادی به این ندارم که ورزشگاه ها 
خالی از تماشــاگر باشــد اما اگر قرار است 
تصمیمــی درباره حضــور یا عــدم حضور 
هواداران در ورزشــگاه ها گرفته شــود باید 
برای همه تیم ها به طور یک ســان اعمال و 
اجرا شود. او افزود: به هرحال این موضوع 
انکارناپذیر اســت که حضور هــواداران در 
ورزشگاه ها بر کیفیت بازی تیم ها می افزاید و 
هم بر نتایج مسابقات اثرمی گذارد و طبیعی 
اســت که با حضور هواداران در ورزشگاه ها 
و ایجاد هیجان در بازی، تأثیر بســیاری بر 
روند بازی ها دارد اما موضوع این اســت که 
حتی در چنین احکام نادرستی هم عدالت 
رعایت نمی شود و بین تیم ها فرق گذاشته 
می شود. زاغی نژاد بیان کرد: امیدوارم اتاق 
فکری که در کمیته انضباطــی وجود دارد و 
پشت این تصمیم گیری ها و احکام است، 
قدری منصفانه تر درباره تیم ها تصمیم گیری 
کند و رنگ لباس تیم ها و شــرایط آن ها در 
این تصمیم گیری ها اثر نگذارد، چراکه این 
فوتبال در خارج از مرزهای کشور نیز دنبال 
می شــود و با چنین برخوردهای دوگانه ای 
اعتبال فوتبــال و ورزش کشــورمان دچار 

خدشه می شود.

فوتبال جهان

عکس خبر

عزم جزم ربیعی برای 
بهبود جایگاه گاندوها 
تصاویر منتشــر شــده از تمرینات 
ذوب آهن نشان می دهد که محمد 
ربیعی دقت زیادی روی کوچک ترین 
جزییات دارد. دفترچه یادداشــت 
و خودکار در یک دســت و ســوت و 
کرنومتر در دســت دیگــر به خوبی 
نشان می دهد که سرمربی گاندوها 
آمــاده جنــگ و دارای برنامه برای 

حفظ و بهبود جایگاه تیمش است.

به گزارش »ورزش ســه«، چهار بازیکن ســابق 
استقلال در اسکواد فعلی سپاهان حضور دارند 
که در این بین وضعیت محمد دانشــگر از دیگر 
بازیکنان بهتر اســت و به احتمــال زیاد یکی از 
بازیکنان تأثیرگذار این مسابقه خواهد بود. صالح 
حردانی، سیاوش یزدانی، محمد دانشگر و کاوه 
رضایی چهار بازیکنی هســتند که سابقه حضور 
در استقلال را دارند و در بازی امشب باید مقابل 
تیم سابق خود قرار بگیرند.  در بسیاری از مواقع 
مربیان با اســتفاده از انگیــزه بازیکنان مقابل 
تیم سابقشــان دســت به تغییراتی غیرمنتظره 
می زنند اما بعید به نظر می رسد که کارترون این 
کار را انجام دهد، آریا یوسفی و امین حزباوی دو 

بازیکن جوان طلایی پوش ها در وضعیت خوبی 
قرار دارند و نیمکت نشین کردن آنها بعید به نظر 
می رسد؛ با این احتمال، حردانی و یزدانی روی 
نیمکت قــرار خواهند گرفت.  رضایــی، به دلیل 
مصدومیت در این مســابقه غایب خواهد بود؛ 
اما محمد دانشگر زوج خوبی با حزباوی تشکیل 
داده، بازیسازی از عقب زمین، اضافه شدن روی 
ضربات آزاد و کرنر و البته یارکوبی در خط دفاعی 
و جنگ های اول برعهده دانشگر است که حضور 

او را مقابل استقلال با اهمیت ویژه ای همراه 
می کند و اگر این مدافع فیزیکی روز خوبی 
داشــته خیال کارترون از خط دفاعی راحت 

خواهد بود.

گلزن دربی، آماده ترین استقلالی سپاهان!

ذوب آهن- نساجی، سپاهان- استقلال در هفته پانزدهم لیگ برتر 

حفظ جایگاه؛ خوان آخر تیم های اصفهانی در نیم فصل

امشب سوت پایان نیم فصل اول بیست و چهارمین دوره لیگ برتر در ورزشگاه قدس  مرضیه غفاریان
به صدا درخواهد آمد؛ جایی که هماورد 8۵ ســپاهان و اســتقلال برگزار می شود. 
نماینده اصفهان در این دیدار برای حفظ جایگاه خود در صدر نیاز مبرم به کسب سوغات 3 امتیازی از پایتخت دارد 
ضمن اینکه طلایی پوشان  اصفهانی با برتری در برابر آبی پوشان تهرانی خیال همشهری سبزپوش خود برای پایان 
رساندن فصل بالاتر از استقلال را هم راحت می کنند. ذوب آهن برای اینکه نیم فصل را با تکیه زدن بر رده پنجم به 
پایان برساند محکوم به پیروزی در بازی خانگی امروز خود در مصاف با نساجی است در عین حال خوب می داند 
اگر نتیجه بازی را واگذار کند یا در برابر مهمان شمالی خود متوقف شود هیچ بعید نیست تا رده دهم سقوط کند. 
این در حالی است که تراکتور هم در کمین ارتش طلایی اصفهان نشسته و مترصد کوچک ترین لغزش شاگردان 

کارترون برای تصاحب جایگاه این تیم در صدر است.

ششمین دوئل کارترون با موسیمانه 
امشب چشم همه فوتبالدوستان ایرانی به ورزشگاه قدس دوخته خواهد شد؛ جایی که با به صدا درآمدن سوت 
داور نیم فصل نخست لیگ ۲۴ به پایان می رسد و تکلیف صدرنشین این رقابت ها مشخص می شود. سپاهان 
برای طلایی نگه داشتن صدر محکوم به فتح اردوگاه استقلال است. این در حالی است که آبی پوشان پایتخت هم 
برای برد به میدان می آیند چه اینکه آنها خوب می دانند در صورت واگذار کردن نتیجه این بازی به مهمان اصفهانی 

خود هیچ بعید نیست تا رده دوازدهم سقوط کنند.
همه اینها بر جذابیت تقابل این دو مدعی لیگ برتر ایران می افزاید. هرچند این روزها استقلال با ایستادن در رده 
دهم از کورس با مدعیان عقب افتاده است اما همیشه جدال این دو غول فوتبال ایران بخاطر تعصب هوادارانشان 
تماشایی و حساس بوده است. برگ برنده امشب در دست آبی پوشان پایتخت است که در حضور هواداران پرشور 
خود پذیرای ارتش طلایی اصفهان خواهند بود؛ با این حال، ســپاهان تا کنون کم تیــم تهرانی را در خانه حریف 
شکست نداده و از اینها مهمتر اینکه با توجه به جایگاه سپاهان و روند رو به رشد تیم اصفهانی در جدول رقابت های 

لیگ و همچنین کسب 3 پیروزی، یک تساوی و یک شکست در ۵ تقابل اخیر این دو تیم به سود تیم اصفهانی، 
روی کاغذ می توان حکم به پیروزی شاگردان پاتریس کارترون در هفته پانزدهم لیگ و تقابل با سربازان پیتسو 

موسیمانه داد.
اگرچه این برای اولین بار است که در تاریخ رقابت های لیگ برتر ایران سپاهان با هدایت سرمربی فرانسوی خود 
در برابر استقلالِ موسیمانه صف آرایی می کند اما این دو فرمانده خارجی لیگ پیش از این ۵ بار در مصر در برابر 
هم لشکرکشی کرده اند که حاصل آن 3 پیروزی برای سکاندار اهل آفریقای جنوبی آبی پوشان و یک برتری برای 

کارترون بوده و یک بار هم سربازان این دو مربی به تقسیم امتیازات با یکدیگر قناعت کرده اند.
با این تفاسیر در هشتادو پنجمین هماورد سپاهان و استقلال شاهد ششمین دوئل کارترون و موسیمانه خواهیم 
بود. این برای چهارمین بار است که تقابل این دو تیم با هدایت دو سرمربی خارجی برگزار می شود. در این مورد 
هم تیم اصفهانی ۲ بر یک از حریف تهرانی خود پیش است. باید منتظر ماند و دید امشب کارترون با انتقام گیری 
از موســیمانه موفق به دبل در پیروزی در برابر همتای اهل آفریقای جنوبی خود و هت تریک سپاهان در تقابل 
مربیان غیرایرانی در هماورد با استقلال خواهد شد، یا این موسیمانه خواهد بود که با غلبه اندیشه هایش در برابر 
سرمربی فرانسوی سپاهان پوکر می کند و تیم استقلال را در نتیجه گیری در این مورد به طلایی پوشان می رساند؟

از دیگر جذابیت های دیدار امشب هم حضور بازیکنانی در ترکیب دو تیم است که پیش از این سابقه حضور در تیم 
مقابل را دارند. رامین رضاییان، مهرداد محمدی و میلاد زکی پور در حالی امشب با پیران استقلال در مقابل طلایی 
پوشان اصفهانی صف آرایی می کنند که پیش از این سابقه درخشش در سپاهان را داشته اند. رامین فصل پیشن 
با ۷ گل و ۵ پاس گل یکی از کلیدی ترین بازیکنان سپاهان به شــمار می آمد اما در انتهای فصل تصمیم گرفت 
با جدایی از طلایی پوشان و پیوستن به اســتقلال چالش جدیدی را در فوتبال خود تجربه کند؛ چالشی که تا به 
اینجای کار برای او چندان موفقیتی در برنداشته است. این مدافع بدون شک امشب یکی از چهره های جذاب و 
مورد توجه تقابل این دو تیم خواهد بود. در سوی دیگر میدان هم صالح حردانی، سیاوش یزدانی، محمد دانشگر 
و کاوه رضایی ستاره های سپاهان هستند که سابقه حضور در تیم آبی پوش تهرانی را در کارنامه خود دارند که در 
این میان رضایی به دلیل مصدومیت به بازی امشب نخواهد رسید؛ اما سه بازیکن دیگر در صورت اینکه جایی 
در مهره چینی کارترون داشته باشند فرصت درخشش در برابر تیم سابق خود را خواهند داشت. همه اینها در کنار 
خط آتش پرآتش سپاهان و خط دفاع آسیب پذیر استقلال بر جذابیت های دیدار امشب خواهد افزود. سپاهان 
این فرصت را دارد تا با بهره گیری از مهره های هجومی خود به ویژه رضا اسدی که تازگی ها پایش به گلزنی دوباره 
بازشده وسابقه گشودن سنگر آبی پوشان را هم در کارنامه خود دارد به پاشنه آشیل آبی پوشان ضربه وارد کند و 

فاتح هفته پانزدهم لیگ و هشتادو پنجمین نبرد رو دررو با استقلال شود.

نبرد گاندوها با ببرهای مازنی با انگیزه انتقام جویی
 ذوب آهن برای حفظ جایگاه خود محکوم به غلبه بر نســاجی است. سبزپوشــان اصفهانی در آخرین هفته از 
نیم فصل اول لیگ برتر در حالی در فولادشهر پذیرای تیم شمالی هستند که در تقابل پیشین در اردوگاه خانگی 
خود مغلوب این تیم شده اند. امروز ســربازان محمد ربیعی با حس انتقام جویی از نساجی چی ها در برابر این 

تیم صف آرایی خواهند کرد. 
گاندوها خوب می دانند اگرچه با غلبه بر ببرهای مازنی همچنان جایگاهی بهتر از رده پنجم به دست نخواهند آورد 
اما آنها برای اینکه مبادا نیم فصل را با سقوط به رده های پایین تر به پایان برسانند چاره ای جز دست خالی روانه 

کردن مهمان خود به مازندران ندارند.

جالب آنجاست که چه ذوب آهن ربیعی و چه شاگردان ساکت الهامی، هیچکدام در ۵ تقابل پیشین خود در فصل 
جاری در برابر رقبا زانو نزده اند؛ اما در این میان کفه ترازو در بازی امروز به سود سبزپوشان اصفهانی می چربد چه 
اینکه ذوبی ها ۴ پیروزی و یک تساوی در این مدت کســب کرده اند در حالی که نساجی 3 پیروزی و ۲ تساوی 
به دست آورده، ضمن اینکه گاندوها در ۵ نبرد پیشین با ببرهای مازنی ۲ بار بر حریف چیره شده و یک بار تن به 

شکست داده و ۲ بار هم حاصل هماورد دو تیم تساوی بوده است.
با همه اینها نساجی در دیدار برگشــت فصل گذشــته موفق به برتری ۲ بر صفر در فولادشهر در برابر سبزپوشان 
اصفهانی شده و در دیدارهای اخیر خود در لیگ برتر هم نشان داده که عزمش را جزم کرده تا به رده های بالاتر صعود 
کند. آنها در آخرین تقابل خود موفق به متوقف کردن تراکتور مدعی شده اند و همین نشان می دهد سربازان ربیعی 

برای پیروز بیرون آمدن از آوردگاه امروز مأموریت دشواری در پیش خواهند داشت. 
حضور وحید محمد زاده، محمدرضا حسینی و مهرداد رضایی، ســتاره های سابق ذوب آهن در اردوگاه رقیب در 
بازی امروز و انگیزه آنها برای درخشش در مقابل تیم سابق خود می تواند کار را برای تیم ربیعی سخت تر هم بکند؛ 
 با این حال، ذوب آهن در فصل جاری تا به اینجا کار نشان داده تیم روزهای سخت بوده و به راحتی از خوان های 

صعب العبور به سلامت گذر کرده است.
انگیزه ذوبی ها برای حفظ جایگاهشان در رده پنجم جدول، حس انتقام جویی آنها از نساجی چی ها و همچنین 
 بازی در حضور هواداران پرشــور ذوب آهن می تواند به برگ برنده ربیعی در آخرین نبرد نیم فصل لیگ برتر ب
یست و چهارم تبدیل شود. علاوه بر اینها ذوب آهن برای گشودن سنگر نساجی روی توانایی مجید علیاری، فردین 
 یوسفی و امید لطیفی که سابقه گلزنی و پاس گل در تقابل های پیشــین این دو تیم را در کارنامه دارند حساب 
ویژه ای بازکنند ضمن اینکه باید بیش از پیش مراقب بازیکنانی چون امیرحسین سام دلیری و منصور باقری 
باشند، این دو ستاره جوان نساجی با گشــودن دروازه پارسا جعفری در هفته بیســت و پنجم لیگ ۲3 نقش 
تأثیرگذاری در چشاندن طعم شکست خانگی به ذوبی ها ایفا کردند. تاریخ اگر برای ذوب آهن تکرار شود می تواند 

به قیمت سقوط پنج رده ای گاندوها در پایان هفته پانزدهم تمام شود.
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سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان:

نام گذاری بزرگراه ها و معابر شهر با حفظ هویت فرهنگی 
اصفهان انجام می شود

سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان با بیان اینکه نام گذاری معابر در 
اصفهان روایتی از ارزش های فرهنگی و تاریخی این شهر را بازگو می کند، گفت: نام گذاری بزرگراه ها، 
پل ها و خیابان های جدید این کلان شهر با هدف تسهیل آدرس دهی و حفظ هویت فرهنگی شهر 
انجام می شود. به گزارش خبرگزاری »ایمنا«، سید علی معرک نژاد در فصل چهارم برنامه تلویزیونی 
»اصفهان من« اظهار کرد: فرایند نام گذاری معابر در شهر اصفهان به عنوان یکی از ابزارهای مهم برای 
حفظ هویت فرهنگی و تاریخی این شهر نقشــی کلیدی در مدیریت شهر ایفا می کند. وی افزود: 
اصفهان با پیشینه ای غنی و مشاهیری که در ادوار مختلف در آن زندگی کرده اند، الگویی از شهرهای 
فرهنگی جهان اسلام به شمار می رود، به همین دلیل نام گذاری معابر و خیابان ها به گونه ای طراحی 

شده است که هویت تاریخی شهر را به نمایش بگذارد و یادآور بزرگان و مفاخر اصفهان باشد.
ســخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان با بیان اینکه این فرایند تحت 
نظر شورایی متشــکل از فرهیختگان و متخصصان حوزه های ادبیات، تاریخ و شهرسازی انجام 
می شود، تصریح کرد: شورای نام گذاری با بررســی دقیق پیشنهادها و توجه به پیشینه تاریخی و 
فرهنگی اصفهان، بهترین گزینه ها را برای معابر شهری انتخاب می کند؛ نکته قابل توجه این است 
که شهروندان نیز در این فرایند نقشی مستقیم دارند. معرک نژاد گفت: هر شهروندی می تواند از 

طریق برنامه کاربردی »اصفهان من« پیشنهاد خود را برای نام گذاری خیابان ها و معابر ارائه کند.
سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان بیان کرد: در این برنامه کاربردی 
مراحل ثبت پیشنهاد به آســانی و با اســتفاده از ابزارهای دیجیتال انجام می شود؛ شهروندان با 
مشــخص کردن معبر مورد نظر روی نقشه، ارائه نام پیشــنهادی به همراه توضیحات و بارگذاری 
مستنداتی همچون استشــهاد محلی یا تصاویر محل، می توانند درخواســت خود را ثبت و آن را 
از طریق کد پیگیری تا زمان پاســخگویی مدیریت شــهری دنبال کنند. معرک نژاد با بیان اینکه 
توسعه های جدید شهری نیز در این برنامه مورد توجه قرار گرفته است، گفت: با ایجاد بزرگراه ها، 
پل ها و خیابان های جدید نام گذاری آن ها با هدف تســهیل آدرس دهی و حفظ هویت فرهنگی 
شهر انجام می شــود، همچنین در بعضی موارد نام های قدیمی به دلیل درخواست های مردمی یا 
تغییرات ساختاری اصلاح می شود، اما تلاش مدیریت شهری بر این است که به ریشه های تاریخی 
و فرهنگی شهر صدمه ای وارد نشود. سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان 
با اشاره به اینکه نام گذاری معابر در اصفهان تنها به انتخاب یک نام محدود نمی شود، بلکه روایتی 
از ارزش های فرهنگی و تاریخی این شهر را بازگو می کند، اظهار کرد: تابلوهای معابر یادآور بزرگان 
و مشاهیری اســت که در طول تاریخ بر غنای فرهنگی اصفهان افزوده اند. معرک نژاد عنوان کرد: 
مدیریت شهری با مشارکت شهروندان و استفاده از ابزارهای دیجیتال، تلاش دارد هویتی پایدار 
و زنده برای شهر اصفهان خلق کند، بنابراین شهروندان برای مشارکت در این فرایند کافی است به 

سامانه »اصفهان من« مراجعه و پیشنهاد خود را ثبت کنند. 

با مسئولان
پنجشنبه ۱۳ دی ۱۴۰۳ / ۱ رجب  ۱۴۴۶ / ۲ ژانویه  ۲۰۲۵ / شماره ۴۲۶۷

مدیر منطقه ۵ شهرداری اصفهان گفت: عملیات گل کاری زمستانه در سطح این منطقه 
با هدف افزایش طراوت و شادابی، زیبایی و نشاط اجتماعی در حال انجام است.

حسین کارگر در گفت وگو با خبرنگار »ایمنا« اظهار کرد: توسعه سرانه فضای سبز و تلطیف 
معابر شهری با بهره گیری از پوشش گیاهی با هدف ایجاد جذابیت های بصری است.

وی با اشــاره به هزینه بیش از ۱۰ میلیارد برای خرید گل های فصلی مناسب با شرایط 
جوی افزود: این گل ها در ســطح میادین، بلوارها و حاشیه پارک های سطح منطقه ۵ 

شهرداری اصفهان کاشت شده است.
مدیر منطقه ۵ شهرداری اصفهان تأکید کرد: هم زمان با فصل زمستان به منظور توسعه، 

تنوع و بازپیرایی فضای سبز، ۸۷۰۰ متر مربع از باغچه گل فصل سطح منطقه با نشاء از 
گونه های مختلف گل های فصلی کاشته شد.

کارگر گفت: ۳۰ هزار جعبه گل بنفشه، ۸۰۰۰ هزار نشاء گل پامچال و ۱۰ هزار نشاء شب بو 
خیری در مساحتی بیش از ۲۵ هزار متر مربع در بلوار ملت و سعدی، پارک کوهستانی 
صفه، کوی امام جعفر صادق )ع(، سپاهان شهر، گلزار شهدای گمنام صفه و سطح منطقه 
کاشت شد. مدیر منطقه ۵ شهرداری اصفهان ادامه داد: کاشت گل و گیاه ، هرس فرم 
درختان، ایجاد و اصلاح آبخور درختان کندوکوب و عملیات بهبود کیفی خاک از جمله 
اقدامات انجام شده در راستای ساماندهی و آماده سازی بوستان های این منطقه است.

مدیر منطقه ۵ شهرداری اصفهان خبر داد؛

انجام گل کاری زمستانه در منطقه ۵ اصفهان برای افزایش نشاط اجتماعی

مدیر منطقه ۶ شهرداری اصفهان:

طرح ترافیکی شهرک شهید کشوری مصوب و ابلاغ شده است
مدیر منطقه ۶ شــهرداری اصفهان گفت: طرح ترافیکی شــهرک شهید کشــوری پس از پیگیری 
توسط شهرداری در شورای عالی ترافیک شــهر اصفهان مصوب و ابلاغ شده است. علی باقری در 
گفت وگو با »ایمنا« با اشاره به اقدامات اداره حمل ونقل و ترافیک منطقه ۶ شهرداری اصفهان اظهار 
کرد: شــهروندان منطقه درباره وجود بازار روز کوثر ۳ در خیابان شهید کیانی درخواست کرده بودند 
که این بازار موجب ایجاد مشکلات ترافیکی شده اســت؛ در پاسخ به این درخواست طی مکاتبه و 
هماهنگی با سازمان میادین میوه و تره بار، زمینی به مساحت ۱۰۰۰ متر مربع به منظور احداث بازار 
کوثر در کنارگذر اتوبان شهید همت معرفی شده و در حال بررســی توسط آن سازمان است. وی با 
بیان اینکه درخواست دیگر شهروندان توجه بیشتر به مشکلات ترافیکی شهرک شهید کشوری بوده 
است، افزود: با حضور در محل و به اتفاق نمایندگان شهرک، موارد درخواستی بررسی شد؛ این موارد 
شامل نصب تابلوها، علائم، سرپناه ایستگاه اتوبوس و سایر اقدامات بود که اجرا شد. مدیر منطقه 
۶ شهرداری اصفهان گفت: طرح ترافیکی شهرک شهید کشوری پس از پیگیری توسط شهرداری در 
شورای عالی ترافیک شهر اصفهان مصوب و ابلاغ شده است، همچنین الزام شد که شرکت توسعه 
عمران آبشار اسپادانا نسبت به اجرای طرح مذکور و اصلاحات ترافیکی لازم در معابر، اقدامات لازم را 
انجام دهد. باقری خاطرنشان کرد: چراغ سه راهی بوستان گلستان با توجه به بار کم ترافیکی شهرک 
باید با حفظ وضع موجود، به صورت چشمک زن باشــد، زیرا زمان دار کردن آن ممکن است موجب 
تصادف شود. وی گفت: درباره اقدامات ترافیکی در شهرک کشوری، تابلوها، بولاردها، گل میخ ها و 
سرعت گیرها نصب و تعمیر سرپناه ایســتگاه اتوبوس ها انجام شد؛ در مجموع سه ایستگاه نصب 
شده و دو محل دیگر نیز جانمایی و در دست انجام است. مدیر منطقه ۶ شهرداری اصفهان تصریح 
کرد: از دیگر اقدامات این منطقه می توان به ساماندهی معابر پارک سرو با اعتبار ۸۰۰ میلیون تومان، 
احداث مجموعه فرهنگی-ورزشی شهید کشوری با اعتبار ۶۰ میلیارد تومان و احداث مسجد همجوار 

مجموعه فرهنگی-ورزشی این شهرک با اعتبار ۲۰ میلیارد تومان اشاره کرد. 
باقری ادامه داد: زمین هایی برای ساخت مسجد و مجموعه فرهنگی المهدی واگذار شده و پروانه 
رایگان برای ساخت مســجد جامع صاحب الزمان )عج( صادر شده اســت. وی با اشاره به اینکه 
درخواست دیگری که از سوی شهروندان مطرح شده بود، کمبود پارکینگ در مجاورت گلستان شهدا 
بود، اظهار کرد: در پاسخ به این درخواست، پارکینگی با ظرفیت ۵۰ خودرو در ضلع شرقی جنب سالن 

اجتماعات گلستان شهدا احداث شده که ادامه پارکینگ روباز کنونی است.

مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان:

۳۰۰۰ درخت به جنگل شرق اصفهان اضافه می شود
مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان گفت: پیش بینی می شود تا پایان سال جاری حدود ۳۰۰۰ درخت به 
جنگل شرق این منطقه اضافه شود. محسن زمانی اظهار کرد: اقدامات گسترده ای در راستای حفظ 
و توسعه فضای سبز منطقه ۴ شهرداری اصفهان در حال انجام است. وی با بیان اینکه این منطقه با 
بیشترین سرانه فضای سبز میان مناطق پانزده گانه شهرداری اصفهان، مسئولیت حفظ و گسترش 
جنگل شرق را بر عهده دارد، افزود: این جنگل با مساحت ۷۰۰ هکتار در محدوده رینگ چهارم اصفهان 
و در نزدیکی مکان هایی همچون شهر رویاها، نمایشگاه بین المللی و پل شهید سلیمانی قرار دارد. 
مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان گفت: جنگل شرق با وجود ۳۸۰ هزار اصله درخت، از جمله گونه های 
سوزنی برگ نظیر کاج و سرو و بخشی از درختان زیتون، نقش مهمی در تصفیه هوا و تولید اکسیژن 
ایفا می کند. زمانی با اشاره به اقدامات انجام شده و برنامه های آینده منطقه ۴ شهرداری عنوان کرد: 
از دو سال گذشته این منطقه بازسازی، تکمیل و واکاری درختان در جنگل شرق اصفهان را آغاز کرده 
است؛ در این مدت حدود ۴۰۰۰ اصله درخت کاشته شــد و پیش بینی می شود تا پایان سال جاری 
حدود ۳۰۰۰ درخت دیگر به این مجموعه اضافه شود، بنابراین مجموع درختان کاشته شده در دو سال 

اخیر به حدود ۷۰۰۰ هزار اصله خواهد رسید.

خبر روزاخبار

انجام ۱۲۴۹ عملیات امداد 
و نجات توسط آتش نشانان 

اصفهان در  آذر ۱۴۰۳
مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی شهرداری اصفهان از انجام ۱۲۴۹ عملیات 
امداد و نجات توسط آتش نشانان اصفهان در  
آذر ســال جاری خبرداد. به گــزارش »ایمنا«، 
آتشــپاد دوم محمدمهدی مقدس زاده با بیان 
اینکه رعایت نکــردن نکات ایمنــی در نصب و 
استفاده از وسایل گازســوز اصلی ترین عامل 
بروز مسمومیت و در بعضی موارد فوت ناشی از 
گاز مونوکسیدکربن است، اظهار کرد: از ابتدای 
فصل پاییز تاکنون ۱۵ مــورد عملیات امداد و 
نجات مرتبط با گازگرفتگــی در اصفهان انجام 
شده که به دلیل هوشیاری شهروندان و حضور 
به موقــع نیروهای آتش نشــانی این حوادث 
منجر به فوت نشده اســت. وی با بیان اینکه 
آذر ســال جاری ۳۱ هزار و ۴۹۱ تماس از سوی 
شهروندان با سامانه ۱۲۵ آتش نشانی اصفهان 
برقرار و منجر به انجــام ۱۲۴۹ عملیات امداد و 
نجات شد، افزود: این عملیات ها شامل ۴۰۵ 
مورد آتش ســوزی، ۶۳۷ مــورد حادثه و ۲۰۷ 
مورد خدمات ایمنی بود؛ در این مدت ۳۴۸ نفر 
نجات پیدا کردند، اما ۲۰ نفر جان خود را از دست 
دادند و عــلاوه بر این ۴۶۱ مورد گشــت ایمنی 
توسط ایستگاه های آتش نشانی در سطح شهر 
انجام شد. مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری اصفهان گفت: در هفته 
منتهی به هفتم دی نیز، آتش نشانی اصفهان با 
دریافت ۶۶۳۵ تمــاس، ۳۲۰ عملیات امداد و 
نجات شامل ۱۱۱ مورد آتش سوزی، ۱۶۵ مورد 
حادثه و ۴۴ مورد خدمات ایمنی انجام شد که 
در مجموع ۱۳۸ نفر نجات پیــدا کردند و هیچ 
مورد فوتی گزارش نشــد. مقــدس زاده ادامه 
داد: در این مدت ۷۶ مورد اســتقرار اطفائیه در 
نقاط پرتردد و پرخطر و ۹۸ گشت ایمنی توسط 
نیروهای آتش نشانی انجام شــد. وی تأکید 
کرد: رعایت نکات ایمنی از جمله اســتفاده از 
دودکش های استاندارد، کنترل منظم وسایل 
گرمایشــی و نصب صحیح تجهیزات گازسوز 
می تواند نقش مهمــی در جلوگیری از حوادث 

گازگرفتگی داشته باشد.

در بیست ونهمین برنامه »مردم سلام« انجام شد

تجلیل هیئت های مذهبی شهر از شهردار اصفهان
شهردار اصفهان در بیست ونهمین برنامه »مردم سلام« از سوی هیئت های مذهبی این کلان شهرتجلیل شد. به گزارش خبرگزاری »ایمنا«، شامگاه سه شنبه یازدهم دی در 
بیست ونهمین برنامه »مردم سلام« که در جمع اهالی منطقه ۸ شهرداری اصفهان با حضور حجت الاسلام مهدی دانشمند، تعدادی از اعضای شورای اسلامی شهر اصفهان 
و فعالان فرهنگی و مداحان برگزار شد از علی قاسم زاده، شهردار اصفهان تجلیل شد. حجت الاسلام مهدی دانشمند در این مراسم اظهار کرد: به عنوان یک طلبه و یکی 
از شهروندان شهر اصفهان از شما تشکر می کنیم، زیرا از نزدیک شاهد خدمات گسترده مجموعه مدیریت شهری اصفهان در حوزه های مختلف به ویژه در حوزه فرهنگی 
هستیم. وی افزود: دنبال فرصتی بودیم که از خدمات شهردار اصفهان قدردانی کنیم، اما در اصل شهدا و امام زمان )عج( از شما تشکر می کنند. این کارشناس فرهنگی و 
مذهبی ادامه داد: یکی از افتخارات ما این است که شهردار اصفهان علاوه بر تحصیلات دانشگاهی چهره ای فرهنگی و هیئتی است. وی اضافه کرد: مراسم هشتم شوال 
که یکی از بزرگ ترین جلسات مذهبی است، از افتخارات شهر اصفهان بوده و بیش از نیمی از زحمات آن بر دوش مدیریت شهری است. حجت الاسلام دانشمند گفت: 
هر ساله در برخی شهرها عصر عاشورا برنامه با شکوهی برگزار می شد و انتظار ما این بود که در اصفهان نیز به عنوان پایتخت فرهنگی کشور برنامه ای در خور راه اندازی شود. 
وی اضافه کرد: در سال های اخیر برنامه یوم الحسین)ع( در عصر عاشورا راه اندازی شد که اقدام ارزشمندی است و به یکی از جلسات با شکوه کشوری تبدیل شده است 
و شهرداری اصفهان در این مجموعه سهم بسزایی دارد. این کارشناس فرهنگی و مذهبی افزود: از سوی دیگر خدمات فرهنگی متعدد شهرداری و سرکشی به هیئت های 

مذهبی از سوی مدیریت شهری بسیار ارزشمند است و به عنوان یک هیئتی و شهروند اصفهانی بر خود لازم می دانم از شهردار اصفهان تشکر کنم.
در این مراسم تابلو فرش نفیس به پاس تجلیل از خدمات شهرداری اصفهان به »علی قاسم زاده« شهردار اصفهان اهدا شد.

دیدار شهردار اصفهان 
با اهالی منطقه ۸

علی قاسم زاده، شــهردار اصفهان 
شامگاه سه شــنبه یازدهم دی در 
بیســت ونهمین برنامــه »مــردم 
سلام« با اهالی منطقه ۸ در مسجد 
 حضــرت ابوالفضــل)ع( خیابان 

شهید باهنر دیدار کرد.

عکس خبر

عکس: ایمنا

قاسم زاده در آیین ورود ۳۷ دستگاه اتوبوس جدید شهری به ناوگان حمل ونقل عمومی اصفهان خبرداد

ورود ۵۰ تاکسی برقی به شهر اصفهان تا ۲ هفته آینده

آیین ورود ۳۷ دستگاه اتوبوس جدید شــهری به ناوگان حمل ونقل عمومی اصفهان با هزینه ای بالغ بر ۳۵۰ 
میلیارد تومان در قالب پنجاهمین ویژه برنامه »به احترام مردم اصفهان« روز گذشته برگزار شد. 

به گزارش »ایمنا«، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری اصفهان در این مراسم گفت: در ارزیابی اقتصادی 
۳۷ اتوبوس جدید یاران حقیقی تازه نفس شهر هســتند که باید به مداومت برای ورود آن ها ادامه داد. سعید 
ساکت افزود: امروز ۳۷ دستگاه اتوبوس از ۱۰۰ دستگاهی که در تعهد دو قرارداد مرتبط اتوبوس های ۱۸ متری 
و ۱۲ متری منعقد شده است، وارد چرخه خدمت به شهروندان اصفهان می شود. وی با بیان اینکه عنوان »یاران 
تازه نفس« اقدام ارزشمند و نام گذاری درستی بود که همکاران در اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان برای ورود اتوبوس های جدید به شهر انجام شــد، گفت: از لحاظ ورزشی هم اگر بخواهیم نگاه کنیم 
تیمی را می بینیم که در خدمت کار گروهی است، در این راستا تک روی نمی کند و حداقل به صورت میانگین ۵۰ 
نفر را جابه جا می کند. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان تصریح کرد: وقتی شهروندی می خواهد 
یک سفر شهری را با اســتفاده از خودرو انجام دهد، ۸۰۰ گرم co۲ به فضای شهری تحمیل می کند، اما برای 
کسی که از اتوبوس استفاده می کند، این عدد معادل ۲۵۰ گرم است که به معنای واقعی عنوان یار تازه نفس برای 
اتوبوس ها مصداق دارد. ساکت تصریح کرد: برای گروه شکل گرفته در فضای شهری که میدان داری می کنند، 
کار گروهی و انســجام کار تیمی و تحول تاکتیکی از لحاظ تأمین مالی نیز اتفاق افتاده است، در این راستا با 
همراهی شورای اسلامی شهر اصفهان و حمایت شهردار و کار ارزشمند معاونت مالی و اقتصادی، فرایند تأمین 
مالی یکی از قراردادها مربوط به اتوبوس های ۱۲ متــری از از انعقاد قرارداد تا پرداخت و تحویل در مدت زمان 
نزدیک به ۴۰ روز انجام شد که امیدوارم این سرعت و انسجام در فرایند تأمین ناوگان و رسیدن به تعداد ۱۲۰۰ 
دستگاه نیز اتفاق بیفتد. وی ادامه داد: در فضای شهری که میزان مصرفی گازوئیل در روز بالای دو میلیون لیتر 
اســت و ناوگان های مختلف حمل ونقلی این میزان گازوئیل مصرف می کنند، سهم ناوگان اتوبوسرانی با ۹۰۰ 
دستگاه اتوبوس با فعالیت از ساعت ۵ صبح تا ۱۰ شب و جابه جایی ۴۰۰ هزار مسافر، ۴ درصد این سهم یعنی 

۸۰ تا ۹۰ هزار لیتر است. 

در تلاشیم تعداد کل اتوبوس ها به ۱۲۰۰ دستگاه برسد 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان نیز در این آیین اظهار کرد: شهر اصفهان به ۱۲۰۰ دستگاه اتوبوس 
نیاز دارد که ۳۷ دســتگاه آن امروز تحویل شــده اســت. داوود بحیرایی افزود: این انتظار وجود دارد که ۱۲۰۰ 
دستگاه اتوبوس وارد شهر اصفهان شود، البته شــهرداری این کلان شــهر تعهدات خود را در زمینه خریداری 
اتوبوس های جدید انجام داده است، چنانکه قرار بوده تا ماه گذشته ۵۰ دستگاه اتوبوس تحویل داده شود که 
به دلیل بدقولی شرکت ها این اتفاق محقق نشده است. مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان تصریح 
کرد: یکی از شرکت ها باید تا ماه گذشته ۵۰ دستگاه اتوبوس به ما تحویل می داد، اما تنها هفت دستگاه اتوبوس 
را تحویل داده است. بحیرایی با تأکید بر اینکه دو سال گذشــته بهای ۱۴۵ دستگاه اتوبوس برای طرف مقابل 
واریز شده، اما هنوز تحویل شهرداری نشده است، ادامه داد: قولی که مدیریت شهر به مردم داده، در عمل محقق 
شــده اســت، اما در عمل با بدقولی ها در تحویل دادن ناوگان روبه رو بودیم. وی گفت: هم اکنون ۹۰۰ دستگاه 
اتوبوس در شهر اصفهان فعال است؛ از ابتدای دوره ششم مدیریت شهری ۳۰۰ دستگاه اتوبوس خریداری و 
بازسازی شده است و در تلاش هستیم تا تعداد کل اتوبوس ها به ۱۲۰۰ دستگاه برسد. مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی اصفهان تصریح کرد: هم اکنون آمار موجود ناوگان ۹۰۰ دستگاه اتوبوس است که با ۳۷ دستگاهی 
که تحویل گرفتیم )شامل هفت دستگاه ۱۸ متری و ۵۰ دستگاه ۱۲ متری( آمار به ۹۳۷ دستگاه رسیده است. 
بحیرایی با اشاره به خرید ۵۰ دســتگاه اتوبوس ۱۸ متری و ۱۴۵ دستگاه اتوبوس ۱۲ متری گفت: ۵۰ دستگاه 
از ایران خودرو با تأکید بر تولید داخلی خریداری شده است، در این راستا ۳۰ دستگاه تحویل شده است و ۲۰ 
دستگاه آن نیز به زودی تحویل می شود. وی افزود: با اضافه شدن ناوگان جدید بین ۲ تا ۳ دقیقه از سر فاصله ها 

کم و رضایتمندی مردم حاصل شود.

اتوبوس های فعال در شهر اصفهان به ۹۳۷ دستگاه رسید
شهردار اصفهان نیز درحاشیه این آیین گفت: در راستای تحقق حمل ونقل پاک، تا دو هفته آینده ۵۰ تاکسی برقی به 
این کلان شهر وارد می شود و برای خرید اتوبوس های برقی نیز در حال مذاکره هستیم. علی قاسم زاده با بیان اینکه 
یکی از مشکلاتی که روزانه مردم را رنج می دهد، ترافیک شهر و راه حل اساسی آن توسعه حمل ونقل عمومی است، 
اظهار کرد: امروز افزایش ۳۷ دستگاه اتوبوس به ناوگان حمل ونقل عمومی انجام شد. وی افزود: شهرداری این 
کلان شهر روی پروژه قطار شهری، رینگ چهارم و خرید و افزایش تعداد اتوبوس ها به ناوگان اتوبوسرانی متمرکز 

است، زیرا معتقدیم نجات شهر از مسیر کارهای زیرساختی و اساسی امکان پذیر است.
قاسم زاده تصریح کرد: پیش از این ۹۰۰ اتوبوس فعال در مدار خدمت رسانی به شهروندان اصفهان بود که با اضافه 
شدن ۳۷ دستگاه اتوبوس جدید، تعداد کل دستگاه های اتوبوس فعال در شهر به ۹۳۷ دستگاه می رسد، در این 
راستا پیش بینی می کنیم تا اردیبهشت سال آینده تعداد اتوبوس های فعال این کلان شهر به ۱۲۰۰ دستگاه برسد. 
وی با بیان اینکه مدیریت شهر خرید اتوبوس ها را انجام داده است، بنابراین اگر کارخانه ها به تعهدشان عمل کنند 
و ناوگان خریداری شده را تحویل بدهند، ۱۲۰۰ دستگاه تکمیل می شود، گفت: کارخانه های طرف قرارداد تاکنون 
نتوانسته اند به تعهدات خود عمل کنند. در حال حاضر کشور در مسائل اقتصادی دچار مشکل است و به تبع آن 
شهرداری اصفهان نیز شرایط سختی دارد، اما سخت نه به معنای اینکه دست و پای ما بسته شده است و کاری 
نمی توانیم انجام بدهیم، زیرا به لطف خدا و همراهی مردم کارها جریان دارد و پروژه ها به خوبی پیش می رود، 
همچنین خریدهای اساسی از جمله ناوگان اتوبوسرانی انجام می شود. وی گفت: بر اساس آخرین خرید، هزینه 

اتوبوس های ۱۲ متری هشت میلیارد تومان و اتوبوس ۱۸ متری ۱۷ میلیارد تومان بوده است.
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بیست ویکمین نمایشگاه تخصصی صنایع غذایی، ماشین آلات پخت نان و صنایع 
وابسته همزمان با چهار دهمین نمایشگاه تخصصی چاپ، بسته بندی، تبلیغات و 

توسعه کسب وکار عصر 11 دی افتتاح شد.
به گزارش خبرگزاری »ایمنا«، دومین نشســت تخصصی صنعت حلال به همت 
شــرکت نمایشــگاه بین المللی اســتان و باهدف آشــنایی فعالان اقتصادی با 
رویکردهای بین المللی و تبیین سیاست ها و راهبردهای عملی در مسیر افزایش 
سهم کشورهای مسلمان از جمله ایران از این صنعت پول ساز در حاشیه نمایشگاه 
مواد غذایی و بسته بندی اصفهان برگزار شد. احمدرضا طحانیان، مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان اظهار کرد: نمایشگاه بین المللی اصفهان 
با قدمتی بالا پیشران اقتصاد و تولید بوده است و رسالت نمایشگاه شبکه سازی، 
تسهیلگری و شتاب دهنده است. در این راستا بیش از 45 نمایشگاه در سال برگزار 

می کنیم و بیش از 250 رویداد تخصصی در این نمایشگاه ها برگزار می شود.
وی افزود: نزدیــک 45 هیئت تجاری در 10 ماه امســال به نمایشــگاه آوردیم و 

هیئت هایی را نیز به کشورهای مختلف اعزام کرده ایم.
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان با بیان اینکه نمایشگاه 
اصفهان، 14 سال است که در نمایشگاه حلال مالزی سکان دار بوده، خاطرنشان 
کرد: امسال باوجود مشکلات و چالش های بسیار به عنوان نماینده ایران در این 
نمایشگاه حضور داشتیم. نشســت امروز تحت عنوان دومین نشست تخصصی 

صنعت حلال در راستای همگرایی فعالان این عرصه در کشور است.
طحانیان ادامه داد: در تولید غذای حلال استانداردهای مشخصی داریم و در اصل 
در کشور ما غذایی غیر حلال تولید نمی شود؛ با وجود این، ایران جایگاه واقعی خود 
را در بین کشورهای اسلامی ندارد و جای تأسف است که در بین 10 برند حلال در بین 
این کشورها نیستیم و این نشان می دهد که با اقدامات درست و همگرایی بهتر در 
حوزه حلال به جایگاه واقعی خود دست خواهیم یافت و امیدواریم چنین نمایشگاه 

و نشست هایی به توسعه صنعت حلال کشور کمک کند.
وی گفت: این نشست هم زمان با دو رویداد نمایشگاهی برگزار می شود. نمایشگاه 
صنایع غذایی و ماشــین آلات وابسته و همچنین چاپ و بســته بندی و توسعه 
کسب وکار را داریم و امیدواریم این رویداد به خوبی برگزار شود تا قدم کوچکی برای 

اقتصاد ایران برداریم.

8 تریلیون دلار، ارزش بازار حلال در سطح جهانی
علی چگنی، مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه اظهارکرد: این 
نشست فرصت مناســبی را فراهم کرده تا راهکارها و ظرفیت های کشور از طریق 
هم افزایی با کشورهای برادر و دوست در زمینه های تولید حلال مورد بررسی قرار 
گیرد. وی با بیان اینکه موضوع حلال از مرز کشــورهای اسلامی و مسلمان عبور 
کرده است و به موضوعی جهانی برای همه تبدیل شده، افزود: دولت ها و بخش 
خصوصی به امنیت سرمایه گذاری در رابطه با تجارت و نشان حلال واقف شده و 
اقدامات وسیعی را برای فراهم کردن شرایط مناسب سرمایه گذاری در این حوزه 

جذاب فراهم کرده اند.
مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: با رسیدن 
ارزش بازار حلال در سطح جهانی به رقم هشت تریلیون دلار و پیش بینی رسیدن 
آن تا مرز 12 تریلیون دلار تا پنج ســال آتی این بازار پر از جذابیت را پیش روی ما 

قرار می دهد، در این میان سودآوری بازار بین المللی غذای حلال در سال های اخیر 
به دلیل در اختیار داشــتن به طور تقریبی 65 درصد تجارت حلال آن را به میدان 
وسیعی برای کشــورهای مختلف تبدیل کرده که نه تنها کشورهای مسلمان بلکه 

سایر قدرت های اقتصادی غیرمسلمان نیز برای این بازار برنامه ریزی می کنند.
چگنی ادامه داد: در کنار افزایش برند حلال گســترش کشــورهای مســلمان و 
غیرمسلمان عوامل کلیدی در توسعه برند حلال است. مجموعه این عوامل موجب 
شــده که کل درآمد از بازار غذای حلال در ســال 2024 تا 2030 با نرخ رشد مرکب 
سالانه 10.5 درصد باشد و در سال 2030 به حدود 5.3 تریلیون دلار برسد، این رقم 
در ســال 2023 نزدیک به 2.3 تریلیون دلار بود علاوه بر این پیش بینی می شود 
در آینده غذای حلال 20 درصد کل تجارت جهانــی را در محصولات غذایی به خود 

اختصاص دهد.
وی با اشاره به اینکه بازار آســیا و اقیانوسیه بخش بزرگی از بازار محصولات حلال 
را شامل می شود گفت: سیاست گذاری هدفمند برای حضور در این بازار می تواند 
منافع قابل توجهی را برای شرکت های تولیدکننده ایجاد کند، باتوجه به نیاز جهانی 
به محصولات قابل اطمینان از یک ســو و افزایش جمعیت و گرایش مسلمانان و 
غیرمسلمانان به مصرف کالاهای حلال به نظر می رسد صنعت حلال در میان کشورها 
در تجارت جهانی نقش انکارناپذیری را ایفا کند، در همین حال ارزیابی های انجام 
شده در نحوه عرضه و تقاضای کالاها با برند حلال حاکی از آن است که کشورهای 
اروپایی و غیرمسلمان، دادو ستد در زمینه برند حلال و سرمایه گذاری در این زمینه 

را در برنامه کاری خود قرار داده اند.
مدیرکل دیپلماسی اقتصاد مقاومتی وزارت امور خارجه تأکید کرد: بر اساس اعلام 
صاحب نظران در حوزه برند حلال ارزش این تجارت در اروپا 67 میلیارد دلار است که 
تا سال 2030 به 250 میلیارد دلار خواهد رسید؛ اما نکته قابل توجه در بررسی تجارت 
حوزه حلال این است که برند حلال در کشورهای آسیا که دارای جمعیت بالایی از 
مسلمان و غیرمسلمان را دارند 63.3 درصد بازار مصرف کالاهای حلال را به خود 

اختصاص داده است.

حلال یک سبک زندگی است
چگنی با بیان اینکه موضوع حلال به صرف کالاهای مصرفی محدود نمی شود؛ بلکه 
ســبک حلال و روش زندگی حلال و همه موضوعات از تفریح، ورزش و پزشکی 
تا شیوه زندگی و رفتار را در برمی گیرد، گفت: اگر گردشگری حلال و داروی حلال 
صنعت حلال در لباس و پوشاک و… را در نظر بگیریم ارقام حلال بسیار بالا خواهد 
بود. گســتره معاملات صنعت حلال در کشــورهای مختلف و ایران با احتساب 
جمعیت تا سال 2050 چشم انداز مهمی پیش روی تولیدکنندگان و واردکنندگان 
اســت و نکته حائز اهمیت در افزایش صــادرات محصولات ایرانی اســتفاده از 
سازوکارهای بین المللی مبتنی بر تحقیقات بازار و حضور در شبکه های اجتماعی، 
شرکت در رویدادهای نمایشگاهی و تقویت برندسازی تبلیغات و ارتقای صنایع 

تبدیلی و بسته بندی و مؤلفه های اثرگذاری در بازارهای رقابتی است.

سهم ناچیز ایران در تجارت محصولات حلال
وی با اشاره به ســهم 0.1 درصدی ایران از تجارت حلال ادامه داد: این یک واجب 
ملی و دینی برای ماست تا سهم واقعی خود را از صنعت حلال در بازارهای جهانی 
به دست آوریم، درحالی که حجم صنعت آرایشی حلال در دنیا بیش از 20 میلیارد 
دلار است صادرات وسایل آرایشی و بهداشتی کشور حدود 25 میلیون دلار است؛ 
بنابراین ورود ما به بازارهای جهانی در صنعت حلال یک فرصت اســتثنایی برای 
گسترش تجارت و خنثی سازی تحریم ها و تاب آوری اقتصاد ایران به عنوان اقتصاد 
مقاوم و مقاوم سازی اقتصاد است. اقتصاد حلال یکی از پایه های اقتصاد حلال در 

ایران است؛ چون درون زاست.

سازمان استاندارد ملی ایران تنها مرجع رسمی صدور نشان حلال در کشور
ســید ابراهیم ابراهیمی، مدیرکل دفتر امــور بین الملل و حلال ســازمان ملی 
استاندارد ایران نیز در این نشســت اظهار کرد: منظور از صنعت حلال، استاندارد 
حلال است که خاستگاه و منشــأ فقهی دارد و به واسطه اینکه مسلمانان جهان 

 )OIC( دارای شرع و دیدگاه های فقهی هستند سازمان همکاری های اسلامی
یک مؤسســه ای را برای تضمین اســتانداردهای حلال را ایجــاد کردند تا تمام 
دیدگاه های فقهی را برای استانداردهای حلال تجمیع کنند؛ تدوین استانداردهای 
حلال از 14 سال پیش انجام شده است و در حال حاضر مرجع رسمی تدوین این 
استانداردها، مؤسسه استاندارد و اندازه شناسی کشورهای اسلامی )اسمیک( 
است که 50 کشور مسلمان و چهار کشور غیرمسلمان )ناظر( در آن حضور دارند.

وی افزود: متولی حلال در ایران در دو قانون آمده است، یکی قانون عضویت ایران 
در مرکز استاندارد و اندازه شناسی کشورهای عضو سازمان همکاری های اسلامی 
»اسمیک« است که سال ۹4 در مجلس شورا اسلامی تصویب شده و سازمان 
استاندارد ملی ایران عضو آن شــد، دومین مورد قانون تدوین استاندارد در سال 
۹6 است که طبق آن سازمان استاندارد ملی ایران تنها مرجع رسمی صدور نشان 

حلال در کشور شده است.
مدیرکل دفتر امور بین الملل و حلال سازمان ملی اســتاندارد ایران اضافه کرد: 
اســتاندارد محصولات صنعت حلال به دو بخش عمده غذایــی و غیر غذایی و 
خدمات حلال تقسیم می شود که بخش اعظم آن در زمینه خدمات گردشگری، 
درمانی، حمل ونقل و بیمه است. ابراهیمی با بیان اینکه امروزه همه استانداردها 
به ویژه استاندارد حلال نقش ویژه ای در صادرات دارد، اظهار کرد: سینما و رسانه، 

هنر و فیلم و تئاتر هم باید استانداردهای حلال را داشته باشند.
وی افزود: ۹5 درصد مردم کشور ما مسلمان هستند و ظرفیت بالایی برای تولید 
محصولات حلال داریم؛ اما این محصولات باید با اســتانداردهای جهانی حلال 

نیز مطابقت داشته باشد.

دستیابی به استانداردهای یکسان برای محصولات حلال
احسان اووت، دبیرکل مؤسسه اســتاندارد کشورهای اسلامی )اسمیک( اظهار 
کرد: برند حلال موارد مختلفی را در برمی گیرد، استاندارد و توسعه اقتصاد اهمیت 
دارد و ما باید تلاش کنیم تا سهم بیشتری از بازارهای جهانی را به محصولات حلال 
اختصاص پیدا کند. وی با بیان اینکه باید اعتماد کشورها را جلب کنیم افزود: ما 
باید مطمئن باشیم محصولات حلال انتظارات مصرف کنندگان را برآورده می کند، 
در کنار رعایت استانداردها باید مجوزات لازم را داشته باشیم و تلاش کنیم تمام 

زیرساخت های استانداردسازی را مهیا کنیم.
دبیرکل مؤسسه استاندارد کشورهای اسلامی )اســمیک( خاطرنشان کرد: ما 
به دنبال تحقق اهداف خود هســتیم و به دنبال آن هستیم تا با کمک کشورهای 
عضو به استانداردهای واحدی برای تولید محصولات حلال در کشورهای مختلف 
بخصوص کشورهای سازمان کنفرانس اسلامی برسیم به طوری که تمام اعضای 
آن بتوانند از استانداردهای یکسان استفاده کرده و در پی آن محصولات خود را 
بهتر به کشورها ارائه دهیم و عرضه مناسب و با کیفیتی از مارکت حلال به جهان 

داشته باشیم.
احسان اووت ادامه داد: یکی از نکات مهم این اســت که مجوزهای حلال مورد 
اقبال جهانی قرار بگیرند، برای رقابت با ســایر صنایع، فرصت های زیادی پیش 
روی صنعت حلال وجــود دارد، این نشســت محلی برای به اشــتراک گذاری 
تجربیات و دانش ما است و شرکت کنندگان در این نشست به دنبال دستیابی به 

یک سیاست شفاف در صنعت حلال هستند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح امروز در آستانه پنجمین سالگرد شهادت سردار 
سلیمانی، در دیدار خانواده سردار و جمعی از خانواده های »شهیدان مدافع حرم 
و شهیدان مقاومت«، با تبیین برخی ویژگی های شخصیتی و رفتاری حاج قاسم 
سلیمانی گفتند: باید با درس گرفتن از این خصوصیات در مسیر هدف اصلی مکتب 

سلیمانی یعنی »تحقق اسلام و قرآن« حرکت کرد.
حضرت آیت ا... خامنه ای همچنین با تأکید بر پیروزی دیر یا زود ملت  سوریه بر 
اشغالگران و استمرار مقاومت یمن، فلسطین و لبنان، به تجلیل از شهیدان مدافع 
حرم پرداختند و گفتند: سلیمانی، ایران را هم حرم می دانست و اگر آن خون های 

پاک نبود، امروز از حریم و حرم و هیچیک از عتبات مقدس خبری نبود.
رهبر انقلاب حضور مشــتاقانه هزاران زائر از ایران و دیگر کشــورها بر مزار شهید 
سلیمانی را نشــانه عزت خدادادی و نتیجه اخلاص او دانستند و گفتند: بفرموده 
قرآن، عزت فقط در دست خداست که باید این حقیقت معرفتی را درک کرد و در 

سبک و جهت گیری های زندگی به کار گرفت.
ایشان سردار ســلیمانی را مبارزی بزرگ و رفیق عزیز و صمیمی خود خواندند و 
پیشقدمی و حضور شجاعانه، سریع و به موقع در میدان را از ویژگی های بارز سردار 

نامیدند.
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به حضور حاج قاسم از اوایل دهه 80 در میدان 
مبارزه با شرارت های آمریکا در افغانستان و عراق، افزودند: هدف اصلی آمریکا از 
اشغال این دو کشــور، ایران بود اما آن مرد شریف و صادق بدون ترسیدن از ابّهت 
ظاهری آمریکا وارد میدان شد و در نهایت، آن اشغالگری ها به شکست آمریکا و 

خنثی شدن آن توطئه بزرگ انجامید.
ایشان با یادآوری پرهیز سردار سلیمانی از بیان یا نگارش جزئیات نقش آفرینی 
بی بدیل او در آن حوادث گفتند: البته اطلاعــات زیادی در این زمینه وجود دارد که 
باید به صورت اســناد ماندگار در معارف سیاسی کشــور درآید و به نسل های بعد 

منتقل شود.
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشــاره به دفاع جمع معــدودی از جوانان بی دفاع و 
بی ســلاح عراقی در حرم امیرمؤمنان)ع( هنگام حمله اشــغالگران آمریکایی، 
گفتند: سردار با احساس تکلیف، همان اول و به سرعت با آن جوانان ارتباط گرفت 
و آنان را نجات داد که البته مرجعیت هم در آن مسئله، حرکت فوق العاده و بسیار 

مؤثری انجام داد.
ایشــان هدف آمریکایی ها از اشغال عراق را جانشــینی صدام خواندند و گفتند: 
آمریکایی  ها آمده بودند که بمانند اما سردار و همراهانش در یک فرایند سخت و 
پیچیده و طولانی و در یک جنگ ترکیبیِ سیاسی، نظامی، تبلیغاتی و فرهنگی، در 

مسیر حاکم شدن مردم عراق بر سرنوشت خود نقش اساسی برعهده داشتند.

رهبر انقلاب، شکســت توطئه آمریکایی داعش را از دیگر نتایج حضور سریع، به 
موقع و تعیین کننده حاج قاسم در میدان خواندند و گفتند: در مقابله با تروریسم 
تکفیری، جوانان عراقی به معنای حقیقی کلمه درخشیدند اما در خنثی شدن آن 
 توطئه که حیات و ممات منطقه به آن وابسته بود، سلیمانی با ابتکار عمل، شهامت، 

جان برکفی و قدرت، نقشی بی نظیر ایفا کرد.
ایشان راهبرد همیشگی سردار در فعالیت های جهادی را »احیای جبهه مقاومت« 
دانستند و افزودند: ویژگی بارز سلیمانی این بود که از ظرفیت ها و جوانان آماده به 
کار و نیروهای میهنی سوریه، لبنان و عراق برای احیای مقاومت، به بهترین وجه 

استفاده می کرد.
رهبر انقلاب با اشــاره به فتوای مرجعیت درباره لزوم ایستادگی در مقابل داعش 
گفتند: هزاران جوان با آن فتوای مهم به میدان آمدند اما ســازماندهی و ســلاح 
نداشتند که سردار با کمک مجاهدان بزرگ عراقی به ویژه شهید ابومهدی که انسان 

بسیار بزرگ و با ارزشی بود، آن جوانان را سازماندهی کرد و سلاح و آموزش داد.
ایشان دفاع از حریم های مقدس را اصل ثابت همه دوران جهاد و مبارزه حاج قاسم 
برشمردند و گفتند: سردار از ایران هم به عنوان حرم دفاع می کرد که این منطقِ دفاع 

از حریم ها و حرم های مقدس بسیار مهم و ضروری است.
حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: برای ســردار، دفاع از عتبات عالیات،  زینبیه، 
مرقدهای صحابه امیرمؤمنان در شام و در عراق و بالاخص مسجدالاقصی، اصل 
مهم بود و به همین علت شهید هنیّه در مراسم تشییع سردار، او را »شهید قدس« 

نامید.
رهبر انقلاب، خصوصیت بسیار مهم دیگر شهید سلیمانی را تحلیل مسائل کشور با 
دیدگاه جهانی و پرهیز از نگاه بسته و محدود به مسائل خواندند و گفتند: او معتقد 
بود که هر حادثه مهم منطقه ای و جهانی در مسائل کشور ما نیز تأثیرگذار است و با 
این نگاه و محاسبه، خطر را از بیرون از مرزها تشخیص می داد و برای پیشگیری 

و علاج آن اقدام می کرد.
ایشــان، ویژگی ها و خصوصیــات ممتاز شــهید ســلیمانی را در قالب »مکتب 
سلیمانی«، قابل بررسی دانستند و افزودند: این مکتب، همان مکتب اسلام و قرآن 
است که شهید سلیمانی با پایبندی به آن، تبدیل به »شاخص، مرکز و محور« شد 
و ما نیز اگر همان ایمان و عمل صالح را داشته باشیم، می توانیم تبدیل به سلیمانی 

و مشمول لطف الهی شویم.
حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان با اشاره به مقوله مهم 
دفاع از حرم که خون های پاکی به پای آن ریخته شــده، گفتنــد: عده ای از روی 
»فقدان فهم و شناخت و تحلیل درست« از مسائل، اینگونه تصور و بیان می کنند 
که با وقوع حوادث اخیر منطقه، خون های ریخته شده در راه دفاع از حرم، هدر رفته 

که این تصور و بیان آن، خطا و اشــتباهی بزرگ است؛ چرا که اگر مبارزه شجاعانه 
حاج قاسم و مدافعان حرم نبود امروز خبری از اعتاب مقدسه چه زینبیه و چه حتی 

کربلا و نجف نبود.
ایشان گفتند: در دوره ای، قدری در سامرا غفلت شد و تکفیری ها به کمک آمریکا 
گنبد و ضریح امامان عســگریَین را ویران کردند و اگر جان برکفیِ جوانان مؤمن 
 نبود، سایر اعتاب مقدسه و قبله های دل مسلمانان نیز به همان سرنوشت اندوهبار 
دچار می شد اما مدافعان عزیز و ســرافراز حرم جلوی دشــمن را گرفتند و به او 

تودهنی زدند.
رهبر انقلاب، حقیقت دفاع از حرم را علاوه بر دفاع از مکانی مقدس، دفاع از صاحب 
آن مکان و مکتب امامان بزرگوار خواندند و گفتند: در فرهنگ قرآنی هر خونی که هر 
جا در راه حق و خدا ریخته شود حتی اگر پیروزی حاصل نشود، هدر نمی رود و نزد 
پروردگار با ارزش است؛ همچنانکه خون جناب حمزه در جنگ احد و بالاتر از همه 

خون حضرت سیدالشهداء)ع( در کربلا هدر نرفت.
حضرت آیت ا... خامنه ای تأکید کردند: البته پیروزی هم قطعی است و نباید به این 
جوله و تحرک کنونی باطل نگاه کرد؛ چرا که اینها که امروز جولان می دهند روزی زیر 

پای مؤمنین لگدمال خواهند شد.
رهبر انقلاب حوادث سال های اخیر و فعالیت های نمایان شهید سلیمانی و یاران 
او از جمله حرکت دفاع از حرم را نشانه سرزندگی، طراوت و ثمربخشی شجره طیبه 
انقلاب خواندند و گفتند: همچنانکه در دهه 60، جوانان برای جلب رضایت والدین 
و رفتن به جبهه های جنگ بــه پای آنها می افتادند، در دهــه 80 و ۹0 نیز جوانانی 
همچون شهید حججی پای مادر را برای کســب اجازه جهاد می بوسیدند که اینها 

نشان می دهد جمهوری اسلامی بعد از 46 سال همچنان زنده است.

ایشان با اشــاره به آمادگی میلیون ها جوان ایرانی برای فدا کردن جان خود در راه 
دفاع از اسلام، گفتند: مدافعان حرم نشــان دادند که با وجود سرمایه گذاری ها و 
هزینه های سنگین بدخواهان، پرچم مقاومت همچنان در اهتزاز است و دشمن 
نتوانسته  و نخواهند توانست پرچم مقاومت را در لبنان، فلسطین، سوریه، عراق و 

ایران پایین بکشد.
حضرت آیت ا... خامنه ای، حفظ عوامل اقتدار را برای استمرار ایستادگی و اقتدار 
ملی هر کشــوری ضروری دانســتند و گفتند: مجموعه جوانــان مؤمن و آماده 
فداکاری، مهمترین عوامل ثبات و اقتدار یک کشورند و نباید چنین جوانانی را از 

صحنه خارج کرد.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته در کشور ما این موضوع تا حد زیادی مورد توجه 
است اما کشورهای دیگر هم باید به آن توجه کنند؛ چرا که با خروج جوانان مؤمن و 
فداکار از عرصه، وضعیتی مشابه سوریه و هرج و مرج و اشغال خاک آن در حمله 
بیگانگانی همچون آمریکا، رژیم صهیونیستی و بعضی کشورهای متعرض دیگر، 

ایجاد خواهد شد.
ایشان استمرار حضور اشــغالگران متجاوز در سوریه را ناممکن دانستند و گفتند: 
سوریه متعلق به مردم سوریه است و متعرضان به خاک سوریه، بدون تردید روزی 

در مقابل قدرت جوانان غیور سوری مجبور به عقب نشینی خواهند شد.
رهبر انقلاب با اشــاره به ســاخت پی در پی پایــگاه های آمریکایی در ســوریه، 
گفتند: متجاوز باید از خاک متعلق به یک ملت خارج شــود و گرنــه او را اخراج 
 می کننــد؛ بنابراین پایگاه های آمریکایــی هم حتماً در زیر لگد جوانان ســوری 

پایمال خواهد شد.
حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر اینکه پیروزی نهایی از آنِ مؤمنان است، گفتند: 
لبنان نماد مقاومت است و اگرچه زخم خورده اما خم نشده و در نهایت پیروز خواهد 
شد همچنانکه یمن نیز نماد مقاومت است و پیروز خواهد بود و ان شاءا... دشمنان 
متجاوز و در رأس آنها آمریکای طمّاع و جنایتکار مجبور خواهند شد دست از سر 

مردم منطقه بردارند و با ذلت از منطقه خارج شوند.
رهبر انقلاب همچنین در ابتدای بیانات خود، ماه رجب را ماه دعا، عبادت و توسل 
الی ا... خواندند و با اشاره به ادعیه سرشار از مضامین و مفاهیم بلند الهیِ این ماه، 
افزودند: باید از فرصت رجب برای اتصال دل ها، جان ها و نیت ها به دریای بی کران 

رحمت الهی استفاده کرد و از خداوند، همت، توان و توفیق بندگی خواست.
در این دیدار، خانواده سردار سلیمانی، جمعی از خانواده های شهدای مدافع حرم، 
خانواده شهدای حادثه تروریستی گلزار شــهدای کرمان در سال گذشته، خانواده 
شهدای مراسم تشییع پیکر حاج قاسم سلیمانی در سال ۹8 و شماری از خانواده 

مجروحان و شهدای حوادث اخیر لبنان حضور داشتند.

در دومین نشست تخصصی صنعت حلال اصفهان مطرح شد

با همگرایی بیشتر به جایگاه واقعی خود در صنعت حلال خواهیم رسید

رهبر معظم انقلاب: 

راهبرد همیشگی شهید سلیمانی احیای مقاومت بود
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